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EDITORIAL 3

Tot un seguit de bones 
i agradables sorpreses

Aquest nou butlletí s‘ha fet esperar més del compte. Per diverses raons s‘ha en-
darrerit exageradament, de manera que us demanem les excuses pertinents 
a tots en general i, sobretot, als que s‘han preocupat per la tardança en apa-

rèixer. I aquest retard ha  passat en unes setmanes en què el Centre ha viscut dies de 
canvi, com el preceptiu relleu de la Junta Directiva, com marquen els estatuts de la 
casa. 

  Convençuts com estem de la necessitat i virtualitat del butlletí com a un baluart 
mantenidor de la memòria històrica de l‘entitat, hem decidit mantenir la informació 
que havíem previst i preparat sobre els esdeveniments  viscuts al Centre fi ns el mo-
ment del tancament desitjat. Així, us presentem un més o menys detallat comentari 
de tots els actes que s’han fet des de l’inici del curs, i de Nadal fi ns a fi nals d’abril. De 
la mateixa manera, també incloem l‘entrevista que vam  fer al fi ns fa poc president 
de l‘entitat, Josep Maria Recasens, que il·lumina molt clarament els seus vuit anys de 
mandat, plens de moments complicats però que ha sabut superar amb força empen-
ta, així com un resum del seu discurs institucional en la darrera festivitat de la Sagrada 
Família. 

  Dediquem força espai al teatre vist, que ens ha ofert sorpresa darrera sorpresa des 
de l’inici de la temporada. Aquí també hem hagut d’aturar-nos a partir de Rent. No cal 
dir que de les obres que s’han presentat en la segona part de la temporada en  parla-
rem en el proper butlletí. 

   La càrrega i l’interès dels originals ha fet que aquest número s’hagi quedat sense cap 
referència al Cava Concert ni a les Terúlies literàries (en parlarem de tota la tempo-
rada en el proper butlletí), i tampoc tenim les pàgines dedicades als “noms propis”: 
en teníem molts i no voliem triar entre uns i altres; sí, però, parlem extensament del 
sacerdot Jaume Sayrach, amb motiu de la seva mort, i del mestre Manuel Oltra, al que 
diverses institucions van preparar un sentit homentage, del que el Centre va ser un 
marc esplèndit. 

  Com és lògic, en el proper butlletí, que volem que surti per Festa Major, explicarem 
en detall el dia a dia de les activitats de la nostra entitat a partir del que 
hem mencionat en aquest, així com els canvis viscuts en la Junta Directi-
va.   Fins aleshores, bon estiu!
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LA JUNTA INFORMA

Amb CMC Play, la plataforma de con-
tinguts digitals del Centre, pots tor-
nar a veure obres antigues del Cen-
tre com Nits d’estiu, però també Pel 
davant i pel darrere, o Els Miserables, 
o escoltar els concerts del cor des de 
casa, llegir els butlletins al mòbil o a 
l’ordinador! 
  Registra-t’hi a través de: elcentrepo-
blenou.cat/cmcplay, posant les teves 
dades i una imatge de perfi l i gaudiràs 
de tot això des del mòbil i l’ordinador 
I recorda que pots seguir l’actuali-
tat del Centre a través de Facebook, 
Twitter, Instagram i la nostra App 
(Play Store).

Apunta’t al 
CMC Play

En marxa el cicle d’espectacles externs Xtac
En el marc del cicle d’espectacles externs que pro-

posa la xarxa creada per la Federació d’Ateneus 
de Catalunya, el Centre n’ha seleccionat uns quants 
que s’afegeixen a la nostra programació pròpia. El 
cicle d’aquesta temporada s’ha desenvolupant entre 
gener i juny, incorporant espectacles teatrals, dos 
espectacles infantils i un concert. El cicle va fi nalitzar 
amb un concert i un espectacle  en homenatge a Pau 
Casals en el 50è aniversari de la seva mort. El concert  
,del 22 d’abril, va anar a càrrec de Sveta Trushka, vio-
loncel·lista reconeguda internacionalment.  L’home-
natge al mestre Casals, insigne músic i gran patriota, 
va culminar amb un espectacle sota el títol Un concert 
a la Casa Blanca el 13 de maig. El vam presentar con-
juntament amb L’Aliança,  la nostra entitat germana 
al Poblenou.  

Els dos protagonistes de Les cartes i els dies

La companyia 
del pessebre
Com cada Nadal, el Centre ha gaudit d‘un espectacular 
pessebre. Enguany els màxims artífex han estat Toni Olivé, 
Pere Clarós i Òscar García. Enhorabona i moltes gràcies pel 
seu artístic treball!
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El Centre guardonat com 
a entitat centenària 

El passat dia 8 de febrer tingué 
lloc l’acte de lliurament de guar-

dons a les 97 entitats de la ciutat 
amb cent anys o més al Saló de 
Cent de l’Ajuntament de Barce-
lona. Per agilitar el lliurament, es 
comptà amb la participació activa 
d’un representant de cada grup 
municipal, de manera que les enti-
tats eren cridades en grups de set 
i rebien el guardó de mans del re-

presentant d’un dels grups. Al Cen-
tre li correspongué rebre el guardó 
de mans de l’alcaldessa Ada Colau.
Poblenou també comptà amb al-
tres dues entitats centenàries guar-
donades: els nostres companys de 
L’Aliança i el Club Esportiu Júpiter, 
l’històric club de futbol del nostre 
barri. 

Fem gala del 
Poblenou 2023
La Fundació Pius Bosch va celebrar Fem gala 
del Poblenou d’enguany, el dia 22 de maig. 
Com ja van fer l’any passat, la Maria Jové i el 
Joan Olivé van ser els responsables  de tirar 
endavant l’acte i de la seva posta en escena, 
i va ser presentada per la Carme Canet.
  Es farà donació de l’import de la venda de 
les entrades a la Fundació Oncolliga, que 
dona assistència i suport als malalts de càn-
cer i als seus familiars i, la Fundació es farà 
càrrec de les despeses que la celebració 
d’aquest acte pugui comportar.
  La Gala va tenir el mateix ressò que va as-
solir l’anterior. Per part del Centre s’hi van 
posar tots els mitjans al nostre abast perquè 
així fos. En parlarem més extensament en el 
proper butlletí.

Obres i millores 
En els darrers mesos s’han realitzat 

actuacions de millora dels nostres 
espais. Algunes tenen una manifesta 
visibilitat, com és el cas del nou teló i 
de les noves cortines de la sala d’espec-
tacles. D’altres no tenen visibilitat però 
són costoses i tant o més necessàries 
que les altres, com és el cas de les re-
paracions i obres per evitar la formació 
de goteres o eventuals acumulacions 
d’aigua que podrien posar en perill la 
resistència del sostre de la sala d’espec-
tacles o d’altres dependències.

Convocada l’elecció 
d’una nova junta 
Ja fa dies que les persones associades al Centre heu rebut a casa vostra 

la convocatòria de les assemblees ordinària i extraordinària per al dia 21 
d’abril. La segona d’aquestes convocatòries té com a finalitat la renovació 
dels càrrecs directius per al període 2023 – 2027.
En aquest sentit, l’actual president comunicava el calendari electoral i con-
vidava a la presentació de candidatures en la carta que acompanyava la 
convocatòria.
  En el moment de redactar-se aquestes ratlles només tenim coneixement 
d’una candidatura que ha iniciat la recollida de signatures. És l’encapçalada 
per la Gemma Novo com a presidenta –la primera que tindrà l’entitat en 
cas de ser escollida-, en Joan Martínez com a vicepresident, l’Anna Bedmar 
com a secretària, en Joan Giménez com a tresorer, la Montserrat Mirabet 
com a vice-tresorera i en Josep Pous com a comptador, a més d’un seguit 
de vocals de suport, responsables de diferents tasques.
  El president sortint, Josep Maria Recasens, us demana especialment la 
vostra assistència el dia 21 d’abril. En primer lloc perquè li agradaria com-
partir el seu comiat amb totes i tots vosaltres. En segon lloc perquè l’as-
semblea de renovació de càrrecs revesteix especial rellevància i transcen-
dència, tant si cal votació per escollir entre dues o més candidatures com 
si no es necessària per haver-se’n presentat només una.

Els nostres joves, en la 
cresta de l’onada
Més enllà de la crònica de l’espectacle que es realitzi en el lloc corresponent, 

la junta directiva vol felicitar molt especialment el grup de joves actors 
i actrius -i també els músics i l’equip de suport tècnic - per les extraordinàri-
es representacions del musical RENT que van posar en escena. Amb esforç i 
entusiasme han assolit un resultat excel·lent amb la direcció general d’en Marc 
Miramunt i en Gerard Nicasi.
  La qualitat i la capacitat d’atracció de l’espectacle fou tal que a les quatre repre-
sentacions previstes se’n va afegir una més sobre la marxa per poder atendre la 
gran demanada d’entrades. També va ser important la tasca de mobilització de 
públic realitzada pels propis joves.
  Els nostres joves són una venturosa realitat que s’implica en la vida del Centre i 
en garanteix el futur. Gràcies per ser-hi. Gràcies per fer-ho.



NADAL

L’Estel de 
Natzaret
Els diumenges 18 de desembre de 

l’any passat i 8 de gener d’enguany, 
el Centre va poder presentar les fun-

cions previstes d’aquest espectacle na-
dalenc tan arrelat a la nostra entitat des 
de fa més de cent anys i que en els dos 
anys anteriors havia vist alterada la seva 
normalitat pels motius que tots sabem.
  I així, el públic que hi va assistir va poder 
gaudir d’un “Estel de tota la vida” amb el 
seu vestuari, els seus decorats i – i aquest 
és un aspecte certament important – amb 
un cor nombrós i renovat que van poder 
cantar totes les cançons sense haver de 
recórrer a cap enregistrament. I, element 
molt important, amb la participació d’un 
considerable estol d’infants, un dels as-
pectes que, lamentablement, més es va 
veure condicionat en les representacions 
d’aquests dos anys anteriors
  Un altre motiu de satisfacció va ser po-
der donar l’oportunitat a alguns actors i 
actrius de poder interpretar els personat-

Sant Josep (Jordi Bonet), la Verge Maria (Marina Coll) amb el Nen Jesús en 
braços (Greta Gras) i Sant Gabriel (Elisabet Coll) amb els angelets (d‘esquerra a 
dreta): Maria Bonamusa, Ian Duran, Berenguer Vidal, Vera González i Berta Giol.

ges per als quals s’havien preparat 
l’any passat i que les circumstànci-
es ja referides ho van fer impossible. 
A aquests i als qui van interpretar un 
any més el seu personatge habitual, 

tot l’agraïment per la seva participa-
ció, agraïment que s’ha d’estendre, 
evidentment, als equips tècnics i espe-
cialment, als nous responsables dels 
àmbits escènic i musical.
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Per a la nit del dia de Nadal, el Centre ens va proposar un divertit especta-
cle musical presentat en format de teatre de cabaret, amb el públic as-
segut a l’entorn de taules on hi havia pastes i una copa de cava, i val a dir 

que la resposta va ser fantàstica amb totes les places plenes de socis, familiars 
i amics desitjosos de cloure aquesta diada d’una forma ben festiva.
  Com el seu títol ja podia fer preveure, l’espectacle estava basat en els cuplets 
(alguns molt coneguts i d’altres no tant) que van fer fortuna a principis del se-
gle passat servits amb tota mena de gags i amanits amb píndoles històriques 
i interpretat per la Natàlia Colet i la Noèlia Ortega que ens van fer riure a cor 
que vols, amb l’acompanyament al piano de Josep M. Borràs, amb guió i di-
recció i d’Antoni Roig i una elegant ambientació realitzada per la Mònica Grau.
Però més enllà de les referències a l’espectacle, no voldríem cloure aquest 
comentari sense fer esment de l’aspecte social de la vetllada que es va fer 
palès des de bon començament amb les salutacions, petons i abraçades dels 
assistents que mostraven la seva satisfacció per la represa d’una tradició (una 
més) que ens havia pispat la maleïda pandèmia.

El Cant 
de la 
Sibil·la
En la dinàmica d’anar recuperant tra-

dicions després de la pandèmia i en-
cara que sigui, com aquest cas, de 

només dos anys, l’església de Santa Ma-
ria del Taulat va poder acollir novament 
aquest Acte Dramàtico-Litúrgic la nit de 
Nadal just abans de la tradicional Missa 
del Gall.
  Es va iniciar amb una exposició històrica 
d’aquest acte a càrrec de l’Assumpta Bru-
guera i l’Antoni Roig que també va dirigir 
un grup de membres del Cor Poblenou 
del Centre Moral i Cultural ja que la seva 
directora titular, Anna Roma, va interpre-
tar el paper de la Sibil·la. També va comp-
tar amb la participació de l’organista Jo-
sep Lluís Viladot.
  Com a novetats podem esmentar els 
elements de vestuari dels cantaires que 
suggerien l’època en què va sorgir aquest 
Cant (segle XII); la inclusió de tres corals 
de Bach, el músic sens dubte més impor-
tant del segle XVIII que és quan va co-
mençar a estendre’s per Europa després 
de la prohibició decretada pel Concili de 
Trento, i la projecció en una gran pantalla 
de la versió en català normatiu actual del 
text original escrit en un català arcaic i de 
sintaxi enrevessada.

Elàstics blaus…!

Noèlia Ortega i Natàlia Colet en un moment de l‘actuació

Anna Roma com a Sibil·la
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TEATRE
REPRESENTACIONS TEATRALS
LECTURES TEATRALS
RECITALS DE POESIA

COR POBLENOU

ACTIVITATS DIVERSES
PATCHWORK
PUNTES AL COIXÍ
COSTURA
IOGA

ESTIRAMENTS
ANGLÈS
DÒMINO PER PARELLES

ACTIVITATS CULTURALS
TERTÚLIES LITERÀRIES
CONCERTS DE CAMBRA
PRESENTACIONS DE LLIBRES
VISITES CULTURALS
CONFERÈNCIES
GRUP DE VIDA CREIXENT

AULES I TALLERS
TALLER DE TEATRE MUSICAL 
AULA DE MÚSICA
COR DE GOSPEL
COR INFANTIL
AULA DE DANSA
AULA DE DIBUIX I PINTURA
CASTANYOLES
PASSEJADES AMB HISTÒRIA
TALLER D’IL·LUSTRACIÓ  
 MODERNA I CÒMIC

No estava ni previst ni anunciat. Va 
ser una sorpresa d’última hora, 
va crear molta expectació i es 

va convertir en un perfecte espectacle 
per a començar l’any tots junts. Quan 
va  sortir l’oportunitat, la junta directi-
va la va agafar al vol i vam poder gaudir 
d’un atractiu concert de Cap d’any ... el 
primer dia de l’any,  a càrrec de la Or-
questra Philarmonia Ibèrica, dirigida pel 
Mestre Melani Mestre.
  El repertori va ser molt ben triat, amb 
la majoria de les obres molt populars.
  El concert va començar amb la peça de 
Gerónimo Giménez Intermedi, de Las 
bodas de Luis Alonso;  va continuar amb 
la breu La màquina d’escriure de Leroy 
Anderson; en tercer lloc, van escollir el 
Vals del ballet Tormenta de neu, de Gre-

gory Sviridov. 
  El concert va continuar en la vessant 
cinematogràfica amb la Marxa. Entrada 
dels Gladiadors,  de Julius Fucik; amb 
la peça de John Morris  Romança, de 
la pel·lícula El petit Frankenstein; i la 
Suite de la pel·lícula Sol a casa, del gran 
compositor John Williams
     A continuació vam escoltar d‘Alan 
Silvestri la  Suite, de la pel·licula Polar 
Express; la Dansa Eslava n. 2 op. 72, 
d‘Antonin Dvorak; Aram Khacha-
turyan va estar representat per  Ma-
zurka & Waltz, del ballet Maskerade, i 
de Piotr I. Txaikovsky vam gaudir del  
Trepak, del ballet Trencanous. 
  Leroy Anderson va ser l‘autor interpre-
tat a continuació: el seu Plink, plank, 
plunk va fer gaudir d‘allò més al públic 

que omplia la sala; i el torn de  Johannes 
Brahms va ser amb  el seu  Waltz en La 
Major. 
  Dmitri Shostakovich i els seus Romança 
& Vals Líric de la Jazz Suite n. 2 va ser  
el perfecte pròleg del bloc final del con-
cert que, com era d‘espera va tenir un 
únic protagonista: Johann Strauss. D‘ell 
vam poder sentir les populars i gairebé 
reclamades  Trisch-Trasch Polka, El Da-
nubi Blau i Marxa Radetzk, aquesta úl-
tima, com era d‘esperar, acompanyada 
ritmicament amb el picar de mans del 
auditori. 
   En suma, una vetllada molt agrada-
ble que no va defraudar ningú i que 
esperem que es pugui repetir altres 
anys. 
    J. M. 

CONCERT DE CAP D’ANY

Una molt bona sorpresa

Un moment de l‘actuació de La‘Orquestra Filharmonia Ibèrica, dirigida per Melani Mestre
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9SAGRADA FAMÍLIA

En el format d’un sol matí, i sense Festi-
val de Seccions, es va celebarar la festa 
patronímica del Centre amb un format 
similar al de l’any passat, però sense res-
tricccions ni mascaretes es va poder fer 
l‘acte institucional amb el lliurament de 
les insígnies d’or i d’argent a les perso-
nes que han complert 50 i 25 anys res-
pectivament com a socis de l’entitat. 

INSÍGNIES D’OR
JAUME MIRALLES FONTANET
YOLANDA GIL NOVATI 
MARI CARMEN PÉREZ MARTÍ
JORDI ASENSIO MELICH 
MIQUEL CARBONELL PETIT 

INSÍGNIES DE PLATA
SERGI CONEJERO OLMOS
EDUARD MIRÓ SALADRIGAS 
ARLET FERRANDO HERRERA
JOAN SERRAS I TOBIA, 
TOMÁS FERRÓN GARCÍA,
LLUÍS GIRBAU SANZ 
MONTSERRAT MONTULL I PUJOL 
JOSEP PALAU SANMARTI 
CARLES NIETO I DIAZ

L’acte va ser amenitzat pel Cor de Gòs-
pel de l’Aula de Música del Centre, que 
dirigeix Gerard Fusté.

Durant l‘acte institucional, Josep 
Maria Recasens va pronunciar el 
seu darrer discurs com a presi-

dent. Del seu contingut destaquem al-
guns paràgrafs: 
  “Gràcies per la vostra assistència a 
aquest acte institucional de la festa 
patronímica de la nostra entitat, la Sa-
grada Família. Molt especialment, mol-
tes felicitats als que avui heu rebut les 
insígnies d’argent i d’or que acrediten la 
vostra pertinença al Centre durant vint-
i-cinc i cinquanta anys, respectivament. 
  “El referent de la nostra entitat és la 
família. La família entesa com a primer 
àmbit de convivència i d’aprenentat-
ge de valors. Per a nosaltres la família 
troba un espai d’extensió  al Centre, un 
espai de relació on trobem una família 
extensa,  unes persones entre les quals 
es creen  vincles afectius tot desenvolu-
pant projectes compartits de lleure i cul-
tura. Una relació i uns projectes que els 
nostres fundadors van concebre amb 
la voluntat de promoure presents i fu-
tures generacions de millors persones, 
més cultes, més felices, més actives i 
més lliures.
  “Així ha estat al llarg de 113 anys i això 
ha estat així també per a totes i tots 
aquells que avui rebeu les insígnies d’or 
i argent. Gràcies per la vostra fidelitat al 
Centre. Gràcies per tantes estones com-
partides. Gràcies per la vostra amistat. 
Esperem seguir retrobant-vos al Centre 
per molts anys.
  “Avui us adreço per vuitena i per dar-

rera vegada unes paraules de cloenda 
d’aquest acte institucional que posa 
fi a les festes de la Sagrada Família.  El 
Reglament de Règim intern de l’entitat 
limita a dos mandats consecutius la pre-
sidència de l’entitat. 
  “Arriba doncs l’hora de que el Centre 
tingui una nova presidenta o un nou 
president. Ara és l’hora de que sorgeixin 
persones amb voluntat i capacitat per a 
liderar un nou equip. Un nou equip que 
rebi el llegat de la junta anterior i que el 
millori i el faci créixer. Que treballi per 
una gestió, uns serveis i unes activitats 
cada cop millors. Que ho faci amb el su-
port de les persones que es dediquen al 
Centre de manera continuada, un grup 
encapçalat per la Cecília Font, amb la 
dedicació eficient i inestimable del Jo-
sep Ignasi Gras, del Xavi Trilles i de totes 
les persones responsables de la nostra 
extensa oferta formativa en forma de 
aules, tallers i aquest conglomerat mul-
tidisciplinar que anomenem “activitats 
diverses”. Són una gent fantàstica amb 
la que el meu equip i jo hem pogut tre-
ballar molt a gust i amb plena confian-
ça, un grup de persones al qual dono les 
gràcies i que demano ara i aquí que sigui 
respectat en el futur. Governar el Cen-
tre consisteix a construir, no a destruir. 
  “A aquella o aquelles persones que es-
timeu el Centre i que us veieu amb ànim 
i disponibilitat per encapçalar una candi-
datura i  dedicar a la nostra entitat 

Passa a pàgina següent

Retorn a la normalitat  

La foto de família del president del Centre amb la majoria dels guardonats 



El Cor de gòspel durant la seva actuació 

Cor Poblenou en concert
El 18 de març del 2023 es va celebrar 

al Teatre d‘El Centre de Gràcia la 14a 
Marató de Cant Coral. Hi van participar 
vuit corals: Cor 9 i Cor Encaix, Coral 
Preludi d‘Amics per la Unesco, Orfeó 
Barcelonès, Combo Jove de l‘Orfeó de 
Música de l‘Orfeó Gracienc, Grup Vocal 
Swingfònic, la Coral Capella Gramalla, 
la Coral Baluerna (anfitriona) i el nostre 
Cor Poblenou. Cal destacar que l‘actu-
ació del nostre Cor, dirigit per l‘Anna 
Roma va sobresortir entre totes les al-
tres, com va ser ben comentat entre els 
nombrosos asssitents. 
  El Cor Poblenou va interpretar Presen-
tar-nos és un plaer i Madrigal (ambdu-
es d’El Mikado), Cantant sota la pluja, 
Hello, Dolly!, i La Nit i No sentiu la gent 
cantar, d’Els Miserables. 

SAGRADA FAMÍLIA / COR POBLENOU
Ve de la pàgina anterior

uns anys de la vostra 
vida us exhorto a fer un 
pas endavant. Seria un 
exponent de vitalitat 
que per primera vegada 
en molts anys les sòci-
es i els socis del Centre 
poguessin triar entre 
diversos equips, entre 
persones i projectes di-
ferents, sempre que si-
guin respectuosos amb 
els principis bàsics de l’en-
titat que queden clarament reflectits als 
Estatuts. L’exercici de la democràcia en-
forteix, no divideix. Això sí, sempre que 
la confrontació sigui neta i respectuosa 
i sempre que l’endemà tothom es posi 
a treballar sense rancúnies ni reserves a 
favor del Centre. 
 “Personalment, vull acabar la meva 
darrera intervenció en una festa de la 
Sagrada Família, a menys de tres mesos 
per al relleu, donant-vos les gràcies pel 
vostre suport durant tots aquests anys. 
Ho he fet tant bé com he sabut i espero 
que, en conjunt, valoreu positivament la 
meva gestió. A tots aquells que s’hagin 

considerat ofesos o perjudicats per les 
meves decisions us demano que m’ho 
perdoneu i que no m´ho tingueu en 
compte. Segur que he comès alguns er-
rors, però tot el que he fet ha estat amb 
bona intenció i pensant que era el millor 
per al Centre.
 “Molt especialment vull donar les grà-
cies a les companyes i els companys de 
la junta directiva, a aquest equip extra-
ordinari de gent competent i entusiasta 
que m’ha acompanyat durant aquests 
vuit anys, als que hi són i als que ja no 
hi són, com els enyorats companys To-
màs Giol i Eduard Martínez. A tots i a to-

tes les persones que han configurat els 
equips directius i a la seva bona feina es 
deu tot allò que de bo hem aconseguit 
en aquests dos mandats que he encap-
çalat.
  “Sòcies i socis del Centre: arriba una 
hora decisiva per al futur de la nostra 
estimada entitat. Impliqueu-vos en el 
relleu. El futur del Centre  , com a mínim 
en els propers quatre anys, és a les vos-
tres mans. Fer que sigui un futur de con-
solidació, de creixement i de concòrdia 
depèn de tots nosaltres, de tots vosal-
tres. Fem-lo possible.
  Visca el Centre!”

10
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Els dies 18, 19 i 20 del novembre pas-
sat, i després d’un llarg període de 
preparació, la Secció de Teatre va 

presentar l’espectacle d’aquest títol, 
una òpera rock basada en l‘obra de Ja-
cint Verdaguer, amb música d‘Arnau 
Tordera, el líder del grup Obeses que va 
asistir a la primera de les representa-
cions.
  Com és fàcil de deduir, l’obra està basa-
da en la figura de Mossèn Cinto, el gran 
sacerdot i poeta català i ens presenta un 

imaginari enfrontament entre un Ver-
daguer jove, ple de vida, de projectes, 
d’una autèntica passió per la poesía i un 
Verdaguer ja vell que, a les portes de la 
mort, s’interroga sobre la seva vida i els 
fruits d’aquesta poesia.
  L’obra dirigida, escènicament i musical, 
per en Joan Martínez va ser interpre-
tada per un equip entusiasta de joves 
de la secció amb l’única excepció d’en 
Jaume Miralles que encarnava el Ver-
daguer vell que, en diversos moments 

de l’espectacle, mantenia uns intensos 
diàlegs amb el Verdaguer jove interpre-
tat per Guillem Arias. 
  Pel nivell de l’actuació de tots els que 
van intervenir-hi, aquest espectacle va 
ser una nova demostració que la pro-
moció d’actors i actrius – i cantants! – 
que va pujant ja no és només una pro-
mesa de continuitat de la nostra Secció 
de Teatre sinó una autèntica realitat 
que esperem poder gaudir en propers 
muntatges.     A. R.

TEATRE VIST 

Verdaguer, ombres i maduixes

Un espectacle rodó. 
Annie va ser una de 

les grans i agradables sor-
preses de l‘inici de la pro-
gramació presentada per 
la Secció de Teatre aquesta 
temporada a casa  nostra. 
I la sorpresa va venir per 
diverses raons. D‘entrada 
eren infants, sí, però van 
demostrar (i cal remar-
car-ho) el bon treball ac-
toral, la presdisposició, la 
intensitat i el saber estar de 
tots aquests nens i nenes  
en tot moment en aquest 

A l‘esquerra, les noies protagonistes d‘aquest espectacle en una escena. A la dreta, Gerard Fusté, Irena Hervella i Guillem Arias 

Annie

Tot el repartiment al final de l‘obra

thom (i no només als familiars dels ac-
tors i actrius, que ja sabem que venen 
predisposats!) 
  Annie no és un musical especialment  
fàcil. Ni a l’hora de cantar ni a la de mou-

res per l‘escenari. Però ho van aconse-
guir. I dit tot això, hem de reconèixer 
el treball magnífic de l‘equip de direc-
ció. Les coses no surten mai perquè sí: 
hi ha d‘haver treball darrera per assolir 

uns bons resultats. De manera que cal 
mencionar i agrair profundament la tas-
ca dels monitors-equip directiu format 
per Neus Franquesa, Biel Mestres, Clara 
Mira i Mar Sebastià. Enhorabona a tots!

11
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RENT

A dalt i  a sota, dos moments de l‘obra i, a la dreta, tota 
la colla al final de l‘espectacle

TEATRE VIST

Hi ha teatre d’aficionats. Aquell 
teatre no professional que es fa 
per passar i fer passar una bona 

estona. Aquell teatre que sortirà més o 
menys bé, que això no és el que impor-
ta… el que importa és que tothom es 
diverteixi.
  Hi ha teatre amateur. Teatre no pro-
fessional que es fa, amb pocs mitjans 
i molts esforços personals, per posar 
els textos de teatre a l’abast del públic. 
Teatre fet amb cura, amb passió, amb 
molts sacrificis… i que intenta que el 
muntatge sigui correcte, a més de fer 
que el públic tingui accés al teatre i en 
gaudeixi.
  I després, hi ha el que han fet els joves 
del Centre amb RENT. Teatre gaire-
bé professional. Gairebé perquè tots 
aquests joves no són actors professio-
nals i han assajat de nit, en caps de set-
mana, en festius… Joves que han prepa-
rat el muntatge de forma molt acurada i 
respectuosa. Joves que han volgut que 
aquest RENT arribés a tothom amb uns 
nivells de qualitat altíssims. I ho han 
aconseguit.
    RENT, al Centre, ha estat un muntatge 
professional fet per actors amateurs… 
que, si no fos perquè els coneixem, dirí-
em que són professionals.
Aquest RENT és un muntatge que po-
dria estar en qualsevol teatre professi-
onal de Barcelona perquè té una quali-
tat altíssima. Unes veus boníssimes en 
directe, música molt ben interpretada 
en directe, decorats ben treballats, bon 
disseny de vestuari, bon disseny d’il·lu-
minació, bones coreografies… una molt 

bona di-
r e c c i ó 
escènica 
de Gerard 
N i c a s i , 
Marc Mi-
r a m u n t , 
Anna Par-
cerisas, Guillem Arias, Caterina Clos, 
Guillem Arola i Clara Mira…
  És més, aquest RENT del Centre li dona 
mil voltes a molts musicals de teatres 
professionals on la música és gravada.   
  Els quatre músics (guitarra: Adrià Bo-
namusa; piano: Caterina Clos; bateria:  
Òscar Monclús; baixa: Toni Olivé) que 
tocaven en directe són un luxe que els 
teatres que s’autoanomenen “profes-
sionals” s’estalvien sovint, en un acte 
de gasiveria i menyspreu als músics que 
han participat en els seus muntatges. A 
RENT, els músics van tenir el lloc que els 
pertoca: damunt de l’escenari, i tocant 
en directe. Un luxe meravellós.
  El repartiment també és de traca. Ac-
tors que mantenen el seu personatge 
en tot moment, tant en escenes de for-
mat petit com en moments de ball gru-
pal. Actors que s’han preparat durant 
anys, fent teatre des de petits al Centre. 
  Actors que han crescut a l’escenari del 
Centre, des del pastoret de “La ronda-
lla” a L’Estel de Natzaret… fins ara, a 
RENT. No són professionals, però hi ha 
professionals que no els arriben ni a la 
sola de la sabata.
  Tots i cadascun d’ells es mereix els 
aplaudiments del públic, que al final de 
l’obra, va omplir el teatre durant una 

bona estona: 
  Mark Cohen: Roger Corredera 
  Roger Davis: Guillem Arias
  Tom Collins: Mateu Busquets
 Benjamin «Benny» Coffin III: Roger Fi-
gueras
 Joanne Jefferson: Elisabet Coll / Anna 
Armengol
 Angel Dumott Schunard: Bruno Cabrera
  Mimi Márquez: Irena Hervella
  Maureen Johnson: Mireia Martínez
  Elenc i cos de ball: Àfrica Bonet, Alba 
Gómez, Aleix Bonet, Anna Parcerisas, 
Clara Mira, Elisabet Bohigas, Guillem 
Arola, Laura Clarós, Mar Sebastià, Mar-
çal Olivé, Sara Vendrell.
  El Centre ha programat RENT durant 
dos caps de setmana, en total cinc re-
presentacions i en totes s’ha omplert el 
teatre… perquè quan un muntatge és 
bo, el públic ho sap veure. Dues setma-
nes no han estat prou… ens agradaria 
tornar a veure aquest RENT al Centre 
perquè el muntatge s’ho mereix. I tam-
bé s’ho mereixen els directors, els mú-
sics… i tots els actors.

Alícia Nicolàs

NOTA: 
Rent es tornarà a representar per Festa 

Major del Poblenou
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(o, com la meva tieta vol que tituli aquesta 
llista, “Per què Rent, el musical és una obra 
chupi guay”)

  1. Eren molta gent damunt de l’escenari (més de 
26 persones sense comptar el Josep Navarro patint 
que no s’enfonsés de tants trastos).
  2. La gent de damunt de l’escenari eren joves i 
saltaven moltes vegades.
  3. La gent de l’escenari jove que saltava moltes 
vegades devia tenir molts amics i amigues, o com-
panys de feina, o jo què sé.
  4. El jovent de 1  s’ha unit al jovent 
d’  i al jovent del 

 per fer una escudella d’hormones.
  5. Esgotava de veure, de tanta energia, tanta cor-
redissa i tant canvi de roba. 
  6. Està basat en  de Puccini, però basat 
vol dir mateixes escenes i tot (posa “boheme opera 
escenas resumen” al Google, i ho veuràs).
  7. És un musical conegut (a la pel·li, la que feia de 
Mireia era la veu de la Frozen).
  8. La música era en directe, i sinó pregunteu-ho
als veïns del carrer Pujades.
  9. Les altes esferes del Centre s’han despistat i han per-
mès que es faci un musical trencador i innovador que no-
més té més de vint-i-cinc anys (això és massa modernillo 
per nosaltres, se sentirà dir en alguna llotja).
  10. La gran Olga és amiga, mentora i professora de cant 
de més de la meitat de la companyia (dels més joves i que 
més saltaven).
  11. La Parce i el Guillem s’han arremangat les mànigues 
per semblar tan seriosos com l’estofa de directors habitu-
als de l’entitat (que estimem i admirem molt).
  12. Un gruix de gent va decidir repetir després de veure 
el Mateu cantant a l’enterrament de l’Angel (això si les llà-
grimes no et van impedir sentir res, que a vegades passa).
 13. Shein no ha patrocinat l’espectacle, però hi ha algú 
que apunta a Teresa Navarro a base d’hores de treball de 
camp a TikTok, Pinterest i Instagram. 
  14. Hem contemplat el naixement escènic de bèsties 
com la Irena, el Bruno o l’Anna Armengol. De “Pedra 3” a 
“Reina del mes”, que diuen (ho haurien de dir, considero).
  15. Defensar un cànon a pràcticament tantes veus com 
persones no passa cada dia.
  16. Hi ha gent com la Maria Rosa Gili, amb l’Aleix i l’Artur, 
o l’Assumpta, que hi han anat pràcticament cada dia.
  17. S’han estampat matching samarretes i han creat un 
perfil específic d’Instagram, i si això no és compromís amb 
la causa, pregunteu als nutricionistes què n’opinen de 
sopar cada dia mig entrepà de fuet d’Hostalets i quatre 
canyes. 

  18. No sabem (ni esbrinarem mai) com van aconse-
guir tapar l’escut del Centre amb un cartró on hi posava 
“CMC” escrit amb esprai de grafiti a una alçada més que 
vertiginosa.
  19. Hem presenciat l’aclamat retorn dels Rogers, un després 
d’anys de no trepitjar escenaris, i l’altre d’Erasmus, poques 
setmanes abans de l’estrena.
  20. Alexi Darling i la resta de contestadors han fet riure més 
que Jonàs i Mataties (home, aquí t’has passat, amb L’Estel 
no t’hi pots posar que és sagrat). 
  21. Hem buscat on està Santa Fe al mapa i ja hem après una 
cosa més (no, si el teatre acabarà servint d’alguna cosa). 
  22. Els directors d’escena es feien dir els Javis, i si no has 
entès l’analogia t’hauràs perdut fa una estona (torna-ho a 
intentar amb els teus nets davant).
  23. S’ha sentit murmurar comparacions urticants pels pas-
sadissos a mitjanit amb  del Condal. Hi ha qui dirà que 
no semblava teatre amateur, però jo dic que és una oda al 
teatre amateur.
  24. Després de cada funció hem obert la ment una mica, 
i hem entès (per fi) que fer que passin damunt de l’escenari 
les coses que vivim al món real ha de ser tan normal com 
veure sortir el diable d’un pou (que amb l’Estel no m’hi posés, 
m’has dit, dispensa).
  25. Contaràs els motius per controlar que n’hi hagi tants com 
diu el titular (no esperava menys de tu, ni de  però, tot 
i així, vaticino que chupi guay del paraguay s’ha quedat curt).

Judith Martínez

25 motius que expliquen els 
gairebé 5 ‘sold out‘ de Rent 

La  música en directe va ser un dels grans atractius de Rent: 
Òscar Monclús, Adrià Bonamusa, Toni Olivé i Catarina Clos



ENTREVISTA A JOSEP MARIA RECASENS

CAROL ALBÉS
NÚRIA RECASENS

Josep Maria Recasens Soriano, presi-
dent del Centre des del 2015. Quin sen-
timent tens ara, en aquest moment en 
què ja s’acaba aquest mandat?
  Tinc el sentiment del deure complert. 
Jo em sentia amb el compromís de dedi-
car un temps de la meva vida al Centre, 
tenint en compte tot el que el Centre 
m’ha donat, totes les possibilitats de 
fer coses fantàstiques que el Centre 
m’ha ofert, la possibilitat de conèixer-hi 
la meva esposa, però després tot el que 
hi he pogut fer, de teatre, amb el cor... 
Després, també, veure que la meva filla 
hi està integrada i que hi fa activitat i 
hi troba un lloc on desenvolupar-hi co-
ses... El Centre ha estat molt important 
a la meva vida i creia que li devia dedi-
car-m’hi. I crec, sincerament, que no ho 
he fet malament del tot. Per tant, tinc la 
sensació del deure complert.

Parlem primer de la teva vinculació 
amb el Centre. Més de 50 anys com a 
soci. Membre de la Secció de Teatre.
  Sí, i del Cor Poblenou. El que passa és 
que ara no hi participo, de la mateixa 
manera que tampoc faig teatre, llevat 
d’un parell de casos molt puntuals, per-
què em dedico bàsicament a la presi-
dència, però he participat moltíssimes 
vegades en projectes del Cor Poblenou 
com a cantaire. I cantant d’oïda, eh! 
Que té més mèrit!

Com recordes els primers anys aquí al 
Centre?
  Jo vaig entrar al Centre perquè l’Àngel 
Aparicio, que era un directiu de la casa, 
va voler donar activitat als joves. Va cre-
ar una cosa que es deia Promoció 70 i 
s’hi van apuntar tots els joves de l’en-
titat (que, en aquest moment, som els 
avis de l’entitat!). I la veritat és que m’hi 
vaig apuntar bàsicament per fer excur-
sions. Jo en aquella època devia tenir 
16 anys. Llavors també va començar tot 

el tema de la dansa amb el 
Carles Ibáñez i tot un seguit 
d’activitats.
  El Toni Roig, en aquell mo-
ment, estava recuperant 
L’Estel de Natzaret, que ha-
via desaparegut perquè no hi 
havia ningú que se’n volgués 
fer càrrec. Ho va fer amb 
els joves de la casa i, els pri-
mers anys, es va representar 
sense música. I em va donar 
el primer paper de la meva 
vida, que va ser l’Uries. I, a 
partir d’aquí, ell també tenia 
un grup de teatre indepen-
dent, amb el qual vam fer Un 
llarg i inacabat pelegrinatge, 
que era bàsicament d’espi-
rituals negres, i després van 
començar a donar-me pa-
pers. Papers de teatre amb 
el Toni Roig, amb el Josep 
Casanova... I així em vaig 
anar integrant a la Secció de 
Teatre. I, quan tenia 19 anys, 
vaig ser delegat de Teatre i 
vaig ser-ho uns quants anys.
  Després, quan jo devia tenir 
21 o 22 anys, amb el mestre 
Andreu Recasens, un grup de gent de 
diverses edats vam intentar recuperar 
l’Orfeó Virolai, amb una iniciativa que 
va durar uns anys, però que al final no 
va quallar, que es deia Coral Virolai. I, 
quan el Toni Roig, al cap de bastants 
més anys, a partir del Mikado de l’any 
92, va fer el Cor Poblenou amb la gent 
que hi havia participat, també m’hi vaig 
apuntar.
  I també cap a l’any 73 o 74, amb el Joan 
Gellida, amb el Xavier Soriano... amb tot 
un seguit de gent, vam crear un cineclub, 
que era una cosa que llavors estava de 
moda. En aquell temps en Franco encara 
vivia i, per tant, encara hi havia censura i, 
segons el que projectaves, te la jugaves! I 
algunes vegades havíem projectat pel·lí-
cules prohibides amb noms figurats, que 
la gent que estava en el tema ja sabia de 

quina pel·lícula es tractava, però esperà-
vem que els de la Brigada Politicosocial 
no ho tinguessin clar... 

El que no has deixat mai és el teatre.
  No l’he deixat mai i, els últims anys, 
vaig començar a dirigir algunes coses. 
L’Estel el vaig dirigir uns quants anys, 
vam fer El testament, de Xavier Ben-
guerel... I després, em vaig llançar a fer 
una cosa que alguns que en saben, de 
teatre, em deien que estava boig... Però 
la vaig fer i va sortir bastant bé, i va ser 
Luces de bohemia del Valle Inclán. Va ser 
una moguda bestial, però ens ho vam 
passar molt bé.
  I, si tot va bé, quan deixi de ser presi-
dent del Centre, m’agradaria tornar a 
dirigir algunes coses. I, de fet, amb la 
Núria, ja tenim una cosa al cap que vol-
dríemíem fer.

“No voldria que el que és 
l’entitat en si, el que ha estat 
sempre, es perdés” 

Tertulies
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Anem una mica més enllà. També vas 
formar part de la Comissió del Cente-
nari del Centre.
  Sí, el Xavier Oliver ens va encarregar a 
en Josep Gili i a mi que ens féssim càr-
rec de la Comissió. El Josep Gili es va fer 
càrrec dels actes institucionals i d’algu-
nes activitats concretes i jo em vaig fer 
càrrec d’unes altres activitats. Ens vam 
complementar. I, per tant, sí, sempre 
que se’m va demanar ajuda, vaig pro-
curar ajudar. A més, això va ser el 2010, 
que jo tenia més temps disponible, per-
què era subdirector general de Comerç 
de la Generalitat i el tripartit em va des-
tituir. Després, el 2011, ja em van nome-
nar director general de Comerç, però en 
aquell moment vaig tenir la possibilitat 
de dedicar-m’hi, m’hi vaig dedicar i va 
ser un plaer poder-ho fer.

Com recordes l’abril del 2015, quan vas 
agafar el relleu del Josep Gili? T’ho va 
pintar fàcil?
  Sí, jo sabia que trobava el Centre amb 
molta activitat i amb molts socis i, per 
tant, el meu repte era mantenir-ho i mi-
llorar-ho en la mesura del possible. Una 
altra cosa són les dificultats que després 
ens hem anat trobant, algunes d’elles 
enormes, però en aquell moment jo sa-
bia que heretava una entitat en marxa.

Vuit anys enrere, t’imaginaves tot el 
que implica presidir una entitat com el 
Centre?
  No, no. Aquí hi ha gent que es pensa 

que això de fer de president del Centre 
és repartir les insígnies el dia de la Sa-
grada Família, i és molta dedicació, és 
molta preocupació, és estar pendent de 
moltes coses... Tot i que jo he tingut un 
equip extraordinari. Sense aquest equip 
hagués estat impossible que el Centre i 
que el nostre mandat hagués anat com 
ha anat. I, per tant, mai els ho agrairé 
prou. Però, tot i així, hi ha moltes preo-
cupacions.

Actualment, presidir una entitat com 
el Centre o formar part de la Junta no 
és fàcil, perquè tota la paperassa, tota 
la burocràcia, i tot el que en aquests 
moments s’ha de legalitzar és un plus 
afegit.
  Des del punt de vista de gestió, en pri-
mer lloc, en aquests moments, la Cecí-
lia és una meravella. I també comptem 
amb la gestoria que porta els ateneus 
de la Federació d’Ateneus de Catalunya, 
que ens funciona molt bé. I, després, hi 
ha un munt de paperassa i de burocràcia 
que s’ha de tramitar i que s’ha de gesti-
onar de contingut econòmic, i aquestes 
coses les porten de meravella en Joan 
Giménez i la Montse Mirabet.

Revisem la línia temporal. Del 2015 al 
2020, que van ser 5 anys de “normali-
tat”. Del març del 2020 fins al 2022, 3 
anys complicadíssims per la pandèmia 
i, actualment, potser un retorn a aques-
ta “normalitat”. Comencem amb els 5 
primers anys.

  Els 5 primers anys vam fer una transfor-
mació molt important de les instal·laci-
ons de la casa. Tant des del punt de vis-
ta de la seguretat com des del punt de 
vista del confort dels socis. És a dir, des 
de la reestructuració d’espais i la ins-
tal·lació de portes tallafocs fins a tirar 
a terra l’escala, fer-la nova i posar-hi un 
ascensor. Ara mateix diria que hi ha més 
de 70 detectors de fums connectats a 
una alarma d’incendis, de manera que, 
si en algun moment, quan marxem, per 
la raó que fos, es generés un incendi, 
ens avisarien de seguida i avisarien els 
bombers. Des del punt de vista de se-
guretat, també tota la remodelació del 
sota de l’escenari, la instal·lació del teló 
tallafocs... Unes obres impressionants. I 
les que més veu el soci, per descomp-
tat, són l’escala i l’ascensor.
  Tot això era un projecte que ja portava 
en Josep Gili, que és qui el va fer elabo-
rar, i va donar suport en la direcció de 
les obres, també. Però, és clar, com to-
tes les obres, s’escapen de pressupost. 
I ara veus que queda molt maco, però 
l’escapada de pressupost va fer que hi 
hagués moments en què vam anar molt 
justos de diners. Fins al punt que, durant 
aquell període, ens va petar la caldera 
que dona als passadissos de les aules, 
a la segona planta, ens venia l’hivern a 
sobre i no podíem deixar-ho sense cale-
facció. Vam haver de demanar un crèdit 
addicional a la hipoteca que ja teníem 
(que ja hem acabat de pagar, per cert) 
per poder posar una caldera nova que 

A l‘esquerra, Josep Maria Recasens amb la seva senyora, Marta Aznar, rebent la insígnia en la celebració de la Sagrada Família el 
2022. A la dreta, de Satanàs, acompanyat de la seva filla Núria com a Sant Miquel i l‘Albert Mundó en el paper de Naïm, en L‘Estel  
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donés calefacció a aquella zona.
  Per tant, la primera època va ser de 
gran transformació física de la casa.
Després, també vam patir un tema im-
portant, i és que va morir en Tomàs 
Giol, que era un puntal de la casa. En 
Tomàs tenia la casa i el seu desenvolu-
pament al cap, i coneixia totes les coses 
que s’havien de conèixer de la gestió, 
de qui és qui, de com s’havien de fer les 
coses... I la seva malaltia es va desenvo-
lupar tan ràpidament, que no va arribar 
a temps de transmetre tot aquest co-
neixement. I, en aquest sentit, moltes 
coses les vam anar endevinant, i això 
s’ha d’agrair i de reconèixer a la Isabel 
Viñas, que hi va tenir un paper molt 
important. Mai li agrairem prou la seva 
capacitat d’investigació, en allò que es 
va poder investigar, i d’innovació, en 
allò que es va haver de començar de 
zero.
  També, pel que fa a les escoles, el Jordi 
Tomàs ja ens havia anunciat que tenia 
previst deixar la direcció de l’Aula de 
Música i, quan això va passar, vam anar 
pensant i buscant, i la veritat sigui dita 
que ara tenim el Gerard i l’Olga, que ho 
fan molt bé, que tenen moltíssims alum-
nes i que han obert molt més el ventall 
dels ensenyaments musicals. Abans era 
una bona escola i el Jordi Tomàs era un 
gran professional, però, en aquest mo-
ment, amb el Gerard i l’Olga, tenim no 
solament dos grans professionals, sinó 
que, a més, tenim una obertura de ven-
talls. Abans era impensable que aquí 
estudiessis guitarra elèctrica i bateria i, 
per tant, això ha canviat.
  Després, ara també tenim una escola 
de pintura, amb una pintora de prestigi, 
la Neus Martín Royo. En aquella època, 
teníem un grup de senyores grans en 
el qual feia de professora una senyo-

ra que en sabia una mica més. Quan 
aquesta senyora que ho portava va dir 
que ho volia deixar, principalment per 
donar continuïtat a l’activitat que esta-
ven fent aquelles 5 o 6 senyores grans 
que volien seguir, vam anar a buscar 
la Neus Martín Royo, que un dia ja ens 
havia dit que a ella li podria interessar. 
I ara hi ha moltíssima gent de totes les 
edats i, fins i tot, a l’estiu, fem un casal.
  I, poc abans de la pandèmia, també va 
deixar la direcció de l’Estudi de Ballet 
Clàssic la Margarita Abad, que era qui 
havia iniciat aquests estudis de dansa 
al Centre, i vam haver de buscar una al-
ternativa. I jo crec que hem trobat una 
bona alternativa i de prestigi amb la 
Marisa Yudes i el seu equip.
  Què hi ha de diferent, per tant? Doncs 
mira, el Centre renovat del tot, canvis 
en la direcció de les aules i tallers (en 
tots menys en el Taller de Teatre, que 
segueix funcionant fantàsticament 
amb l’Ariadna i la Gemma) i, evident-
ment, en aquell moment, també, canvi 
en la gerència per la falta del Tomàs.

Parlem ara del temps en pandèmia. 
Això ha comportat no només haver de 
presidir, sinó també haver de fer mala-
barismes per la forta crisi. Del 2020 al 
2022, uns anys molt complicats. Ha es-
tat la Junta de la supervivència?
  Ha estat la Junta que ha fet el màxim 
del que ha pogut en cada moment. Pen-
seu que som a febrer del 2023 i que a 
gener del 2022 vam haver de suspendre 
representacions de L’Estel.
  Ha estat la Junta que ha afrontat la 
situació, perquè no podia ser d’altra 
manera, i ho hem fet tan bé com hem 
pogut i jo crec que ara ens n’hem sortit. 
Però la veritat és que mai hagués pen-
sat que jo acabaria signant expedients 

de regulació temporal d’ocupació i ho 
vam haver de fer perquè necessitàvem 
que ho pagués l’Estat, perquè nosal-
tres no teníem ingressos i no podíem 
pagar-ho. I, a més, tu pots no tenir in-
gressos i haver perdut taquilles, però 
també hem perdut socis com a conse-
qüència de la crisi i de l’aturada de l’ac-
tivitat (perquè hi ha molts socis que ho 
són per vinculació amb l’activitat de les 
aules i els tallers).

Suposo que una de les tasques també 
ha estat buscar ajuts i subvencions per 
fer front a tot això.
  La veritat és que hem tingut força aju-
da de la Generalitat, per exemple, per la 
reducció de l’aforament i tot un seguit 
de coses. Després, l’Ajuntament de Bar-
celona també va arribar a un pacte amb 
la Federació d’Ateneus per oferir actua-
cions externes (aquí van venir l’Esbart 
de Mollet i la Banda del Prat, per exem-
ple).
  No ens podem queixar de les institu-
cions. En la mesura del possible i de les 
limitacions, no ens han deixat sols.

Què ha estat, de tot, el més gratificant?
  Per mi el més gratificant, més que en 
un fet concret, ho centraria en la sa-
tisfacció de veure que ara anem recu-
perant socis. Encara no hem tornat a 
passar del miler, però anem pujant altra 
vegada. En el moment de la pandèmia 
vam arribar als 800 i escaig i ara en te-
nim 953. També veure que el Centre va 
recuperant la normalitat i que la casa 
rutlla. 
  I el més gratificant és pensar que ara, 
a qui vingui al darrere, li podem deixar 
una entitat en funcionament. Després 
cadascú comença a escriure la història 
a partir del que hi troba, i qui vingui, 
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evidentment, hi aportarà coses noves, i 
per això està bé que es limitin els man-
dats dels presidents. Està bé que una 
persona nova s’hi posi al capdavant, 
encara que vingui de la Junta anterior, i 
hi aporti coses noves, amb un equip en 
part renovat.

I hi ha alguna cosa que pensis que t’ha 
quedat per fer? 
  Sí, i tant! Jo crec que queden per fer 
moltes coses i, les que a mi m’han que-
dat per fer, depenen de la disponibilitat 
econòmica, bàsicament. No són coses 
de projecte d’entitat, que segur que qui 
vingui al darrere tindrà idees noves per 
fer, però ara pel que fa a les activitats 
estem començant a explorar el tema 
dels espectacles familiars... Sempre es-
tem mirant de fer coses noves.
  A mi el que m’ha quedat per fer, per 
exemple, si enlloc de tocar-nos els 
10.000 euros que ens han tocat a la 
Doble, ens hagués tocat un milió d’eu-
ros, ens l’haguéssim gastat de seguida. 
Perquè al pati s’ha d’arrebossar la pa-
ret, s’ha de pintar... També s’ha d’inso-
noritzar la paret del fons de l’escenari, 
que això val una fortuna, i s’ha d’inso-
noritzar la sala 24. S’ha de pintar la sala 
d’espectacles, les parets, però també el 
sostre, perquè hem tingut goteres. Ara 
ens hem gastat pràcticament 5.000 eu-
ros en un arranjament per prevenir ac-
cidents al sostre de la sala si hi ha tem-
pestes. És que et gastes tants diners en 
coses que no es veuen... 

Perquè una entitat com la nostra, 
sense ànim de lucre, tiri endavant, és 
totalment necessari que hi hagi gent 

altruista, és a dir, és necessari el vo-
luntariat. Creus que aquest voluntariat 
es manté? Com veus aquest futur al-
truista?
  Jo crec que sí. Ho he vist en el meu 
equip de Junta. Però, per exemple, una 
de les coses en les que hem fet un salt 
extraordinari en aquests últims temps 
ha estat en el tema TIC. El web, les xar-
xes socials, la dotació d’equipaments, la 
venda d’entrades en línia, que era una 
cosa que havíem de fer.... I tot això és 
conseqüència de la bona feina que ha 
fet el Lluís San Clemente. Això és un bon 
exemple de voluntariat, de voluntariat 
jove que ha fet una bona feina.

A l’acte de cloenda de la Sagrada Fa-
mília d’enguany, vas adreçar unes pa-
raules en les quals constataves que el 
Reglament de Règim Intern de l’entitat 
limita a dos mandats consecutius la pre-
sidència. Si no fos així, continuaries?
  L’article 16 dels vigents estatuts preve-
uen la reeligibilitat sense limitacions de 
tots els membres de la junta per perí-
odes de quatre anys, llevat del presi-
dent o presidenta, càrrec per al qual 
es preveu una durada màxima de vuit 
anys consecutius. Crec que la previsió 
estatutària és oportuna perquè facilita 
la continuïtat parcial dels equips però 
garanteix la renovació periòdica el mà-
xim responsable. Per tant, mai m’he 
plantejat si continuaria o no. Des del pri-
mer moment vaig assumir que el meu 
mandat era per vuit anys.
  A la vista de l’única candidatura que 
finalment s’ha presentat, m’omple de 
goig que em succeeixi la Gemma Novo, 
que durant tants anys ha estat una com-

panya lleial i eficient. La seva trajectòria
com a vicepresidenta l’avala per ser la 
primera presidenta del Centre.
  A més, compta amb la continuïtat de 
gran part de l’actual equip. També tin-
drà el suport d’un equip excel·lent de 
persones encapçalat per la Cecília Font, 
amb en Josep Ignasi Gras i el Xavi Trilles, 
que es dediquen al Centre de manera 
continuada i que resolen fantàstica-
ment la gestió del dia a dia de l’entitat. 
La Gemma ho farà molt bé, n’estic se-
gur. I sap que pot comptar mb mi per 
a tot allò que necessiti. En primer lloc 
perquè estimo el Centre i no me’n de-
sentendré mai, però també perquè la 
Gemma és una amiga i li agraeixo de tot 
cor la molt bona feina que ha fet durant 
els vuit anys del meu mandat.

Moltes gràcies per les teves paraules i 
per tota la feina feta.
  Jo ho he fet tan bé com he sabut i, si al-
guna vegada algú s’ha sentit perjudicat 
o s’ha sentit ofès per una decisió meva, 
que sàpiguen que no era la meva inten-
ció ni ofendre’ls ni perjudicar-los i que 
ho he fet de bona fe i pensant que era el 
millor per al Centre. Em puc haver equi-
vocat en alguna ocasió, però la veritat 
és que agraeixo a la gent el suport que, 
en general, m’ha donat. Hi ha persones 
que critiquen, com a tot arreu, però, en 
el fons, notes que, en general, tens els 
suport de la gent. De vegades sorprèn 
quan sents algú que diu que s’ha de ca-
nalitzar el descontentament important 
que hi ha perquè jo no tinc aquesta sen-
sació.

C. A. / N. R.

A l‘esquerra del tot, en Josep Maria Recasens en 
el paper del Mikado. 

Al seu costat, en la exposició de pintures de 
Ventura Llovet (que aquest darrer Nadal ha fet la 

imatge de la felicitació institucionsl del Centre)  
davant del seu quadre dedicat a la nostra entitat.

l costat d’aquestes línies, un moment de “Luces 
de bohemia”, que va dirigir l’any 2008, en el que 

hi podem veure d’esquerra a dreta a Lluís Casa-
nova, Luz de Vega, Joan Viñas, Roger Corredera, 

Pere Tamboleo i Josep Cano



VIDA SOCIAL

Escric aquest article després del 
gran èxit del musical RENT amb 
cinc “llenus” de públic entusiasta 

i no puc evitar de recordar que, d’ençà 
que es va anar recuperant la normali-
tat, a mesura que anaven disminuint els 
efectes de la Covid, corria pel Centre 
una mena de mantra que deia que s’ha-
via de fer tot el possible per aconseguir 
el retorn dels nivells de públic d’abans 
de la pandèmia, com si aquesta trista 
circumstància hagués estroncat una di-
nàmica positiva. I això no és així. Abans i 
després de la pandèmia, l’assistència de 
públic sempre ha estat la conseqüència 
de l’atractiu de l’espectacle proposat. I 
aquí prenen importància diversos ele-
ments com són el títol (més o menys 
conegut), el tema (més o menys inte-
ressant), l’autor (més o menys famós), 
el repartiment, el director…. No cal dir 
que també hi té molta importància la 
publicitat institucional i la personal a la 
que, actualment, ajuda molt la possibi-
litat que ofereix la informàtica d’incidir 

en col·lectius concrets en funció de la 
temàtica de l’espectacle promocionat. 
Però l’efectivitat d’aquesta publicitat, 
dependrà sempre de l’atractiu dels ele-
ments abans esmentats.
  I una prova evident de tot això l’hem 
tinguda amb aquestes representaci-
ons de RENT, però si girem la vista en-
rere podrem veure que el que portem 
d’aquesta temporada respon plena-
ment a aquests requeriments perquè, 
abans de RENT, vam tenir el recital de 
la nostra consòcia Gisela Villamayor  que 
va estar també ple de socis, familiars i 
amics. I anant encara més enrere, ens 
trobem amb les dues funcions de L’Estel 
plenament recuperat amb molt bones 
entrades. També va estar ple l’espec-
tacle Elàstics blaus…! del dia de Nadal 
i, encara més enrere, les tres represen-
tacions del musical Verdaguer, ombres 
i maduixes van assolir magnífi ques en-
trades. I això posa en evidència que tots 
aquests espectacles reunien els atrac-
tius sufi cients per animar a la gent a fer 

el doble esforç de sortir de casa i pagar 
una entrada.
Quan llegiu (si el llegiu) aquest article, 
al Centre s’hi hauran presentat altres 
espectacles, alguns de producció prò-
pia i altres promoguts per la Federació 
d’Ateneus i, lògicament, no puc saber 
com hauran anat de púbic. Però, com 
no pot ser d’altra manera, el meu desig 
(com el de tothom, suposo) és que ha-
gin assolit un gran nivell d’assistència, 
però si alguns no l’haguessin assolit del 
tot, no crec que hagi estat només per-
què va haver-hi una pandèmia. 
  I no puc acabar aquesta humil refl exió 
sense exposar la meva convicció  so-
bre la creació d’espectacles de produc-
ció pròpia: Per damunt (absolutament 
per damunt!) de l’assistència de més o 
menys públic a una determinada repre-
sentació, ha de prevaldre sempre (sem-
pre!) el màxim respecte que es mereix 
l’esforç de tots els qui l’hagin preparat. 
     
   Antoni Roig

LA BRUTÍCIA NO SE’NS RESISTEIX.
25 ANYS DE SERVEI ENS AVALEN.
XANUIS és una empresa de serveis de neteja amb un gran equip 

de professionals i una llarga experiència en la gestió de neteja d’edi� cis i locals

• Si desitgeu oblidar-vos de:
1 - Problemes de neteja i de personal.
2 - Absentismes laborals, baixes, substitucions, vacances, formalització de contractes.
3 - Haver d’estar pendent dels serveis i de la seva realització.
• Si desitgeu:
1 - Tranquil·litat per tenir contractada una empresa seriosa i solvent davant la Seguretat Social i d’Hisenda
2 - Saber que la vostra ofi cina/casa estan sempre impecables.
3 - Tenir un servei de neteja perfecta per a les vostres necessitats i possibilitats. 

■ Som especialistes a rebaixar els costos als nostres clients.
■ Realitzem estudis econòmics gratuïts.

XANUIS@XANUIS.ES C/ AUSIAS MARC, 144 – 08013 BARCELONA XAVIER MOLINA 93 300 08 06

Per què ve (o no ve) públic
als espectacles?
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L’altre dia parlava amb una amiga 
meva, mare de tres fills, dues ne-
nes i un nen (bé ara ja no tant nens, 

ja han complert els vint anys), i em co-
mentava que ara que ja han crescut, 
disposava d’una mica, només d’una 
mica més de temps per a ella i em deia 
“una mica” perquè les tres criatures 
encara viuen a casa amb els pares i per 
tant, s’han de preparar dinars, sopars, 
esmorzars, trobar les estones per xer-
rar, aconsellar, opinar... és a dir, inten-
dències vàries.
  La il·lusió de la meva amiga és poder 
tornar a agafar pinzells, pintures, llapis i 
tornar a dibuixar i a pintar. Em deia que 
ella no en sap gaire, no ha anat mai a 
cap taller o escola a aprendre’n, és a dir 
és autodidacta i li agradaria molt poder 
fer realitat aquesta il·lusió. Em deia que 
mai ha trobat el moment de posar-s’hi, 
que mai ha tingut temps, que la rutina 
de la vida, com ens passa a la gran ma-
joria, l’arrossega i no troba mai temps 
per a ella. Jo, amb tota la bona inten-
ció i com si això fos la solució per a tro-
bar temps en el nostre dia a dia,  li vaig 
aconsellar un parell de llibres, d’aquests 
que entre les seves pàgines hi ha les pa-
raules a través de les quals els autors 
intenten donar a entendre el valor que 
té tenir un momentet al dia per a nosal-
tres. El valor que té trobar un minut per 
respirar, per fer aquelles coses que ens 
agraden i que ens allunyen de la rutina 
del dia a dia. Perquè diuen que les il·lu-
sions, les aficions són l’essència de cada 
persona, allò que moltes vegades t’em-
peny a seguir.
  Les il·lusions, els objectius, les inten-
cions no hauríem de deixar-les mai de 
banda, perquè penso que són el timó 

on agafar-nos quan les coses s’enfon-
sen, quan el nostre entorn es torna hos-
til i no gaire atractiu. Moltes vegades, 
les il·lusions fan que tornem a arrencar 
motors, fan que vulguem fer aquestes 
tasques de la rutina diària ben de pres-
sa per acabar aviat i trobar aquell minut 
per llegir, escoltar música, pintar, fer 
esport, cosir o dibuixar. Quants espor-
tistes d’elit o no, han tingut una lesió i 
no han llençat la tovallola, sinó que al 
contrari, recuperar-se de nou ha estat 
l’incentiu per tornar-se a dedicar a allò 
que els hi agradava, que els hi donava 
vida.
  Aquest món on tot va tant i tant de 
pressa, o la immediatesa és un valor a 
l’alça, on les persones només som nú-
meros, i no éssers humans, on ens vo-
len fer creure que tot s’enfonsa o s’en-
fonsarà, on no quedaran muntanyes, 
ni mars, ni cels ni rius... què ens queda? 
Queda aquella llavor que preserva en 
cadascú de nosaltres, les aficions, les 
il·lusions. Afortunats aquells que tenen 
aficions, que estimen la cultura, l’esport 
i que lluiten perquè es puguin complir 
aquestes aficions i realitzar-nos com a 
persones amb tota la nostra essència. 
  El nostre Centre ens ofereix la possi-
bilitat, a través de les seves Seccions i 
també dels tallers i classes que s’hi or-
ganitzen, de trobar aquests moments 
on desconnectar i connectar amb les 
nostres aficions, il·lusions i aprendre co-
ses noves. Podeu fer gimnàstica, apren-
dre a dibuixar i pintar, cosir, cantar, 
practicar l’anglès, i moltes més coses. 
Així és que poseu-vos-hi!!! Apropeu-vos 
al Centre, pregunteu i escolliu allò que 
més bé encaixi amb les vostres inquie-
tuds, divertiu-vos, apreneu i compartiu 

aquest gaudi que es diu Cultura.
  Com deia Anthony de Mello, “I quan 
penses realitzar el teu somni?” va pre-
guntar-li el Mestre al seu deixeble. 
“Quan tingui oportunitat de fer-ho” va 
respondre-li. El Mestre va contestar-li: 
“L’oportunitat no arriba mai; l’oportu-
nitat ja és aquí”. O  com li varen pre-
guntar a Sòcrates: “De què et serveix, 
Sòcrates, aprendre a tocar la lira si 
t’has de morir? I Sòcrates va respondre: 
“Senzillament, per tocar la lira abans de 
morir-me”. O, afegint el que va dir Ru-
dyard Kipling “Quan vulguis fer alguna 
cosa, fes-la. No t’esperis fins que les cir-
cumstàncies et semblin favorables.”
  Amiga meva, amb la qual començava 
aquest escrit, i per què no? Endavant, 
no esperis, ja has esperat prou. Pinta, 
dibuixa, il·lustra, fes esport, canta, ba-
lla, demostra al món que sí, que la Cul-
tura és l’essència que ens fa més perso-
nes, que podem transformar el coratge 
i la ràbia en creativitat i per tant, en ex-
pressió. 
  Al nostre barri del Poblenou en tenim 
un bon exemple quan, sobretot a inicis 
i mitjans del segle XX, el barri estava ple 
de fàbriques i indústries, els seus obrers 
van construir centres culturals, ateneus 
i casals on la música, l’art i l’esport els 
ajudava a fer la vida una mica més fàcil, 
quan esperar l’hora de plegar era l’in-
centiu per anar a gaudir d’aquestes afi-
cions. I la seva llavor perdura, el nostre 
Centre n’és un exemple. Aprenem dels 
nostres avis, besavis, i posem en pràc-
tica les nostres aficions. I per què no? 
Doncs fem-ho per ells, per nosaltres, 
per la Cultura.

Núria Hombrabella

I per què no?
ACTIVITATS DIVERSES

Sopar de cloenda del 
XXXIV Campionat de 
Dòmino per parelles
 
Els guanyadors van ser Carles Ortega i Vicens 
Lluís. Segons van quedar Andreu Aldea i Lluís 
Albes. i en tercer lloc Tomàs Ferron i Maria Vilar. 
Enhorabona a tots. En la fotografia amb el presi-
dent J. Maria Recasens, Gemma Novo i en Jordi 
del bar, patrocinador del campionat. 



NOMS PROPIS

NECROLÒGIQUES 

Antònia Caralbs Torres 
  Mare de Montserrat Carné i àvia 
d’Ariadna Albertos i Dídac Albertos. 

Montserrat Tribó Rufach
  Mare de l’Anna M. Vidal Tribó.

Miquel Duran Calpe
  Pare de Montserrat Duran.

Josep Devesa Campins
  Consoci des de feia molts anys. 

Teresa Arcusa Bou
  Esposa de Jaume Ayats i mare de 
Montse Ayats.

Angelina Muncunill
  Cantaire del Cor Poblenou i habitual 
en diverses activitats del Centre. 

Francesca Padró Vallès
  Vídua de Lluís Bruguera Casas i cu-
nyada de l’Assumpta. Coneguda fa-
miliarment com la Paquita Padró, va 
estar vinculada des de jove a la parrò-
quia de Santa Maria del Taulat i, dota-
da d’una bona veu de soprano, va for-
mar part del seu cor parroquial essent 
també fundadora de l’Orfeó Virolai 
del que va ser cantaire durant els pri-
mers anys d’aquesta secció. A partir 
de la inauguració de la parròquia de 
Sant Pancraç, ella i el seu marit s’hi 
van integrar plenament com també 
van fer-ho, anys més tard, a la de Sant 
Oleguer, més propera al seu domicili.
Rebin la seva filla M. Montserrat, l’As-
sumpta i demés familiars i amics el 
nostre més sentit condol.
 

Anna M. Olivé
  Dansaire de l’Esbart Montseny de 
l’etapa inicial. 

Emília Salvador Benito 
  Germana de Maria Salvador Benito 
i mare de Cristina i Albert Manaut, 
tots ells consocis nostres

Josep Maria Fossas Felius
  Espòs de la nostra consòcia Pilar Bat-
lle Albes i familiar i amic de molts al-
tres socis de l’entitat.

Enric Vidal Rius
  Fill de la consòcia Maria Rius. 

Adelina Teruel Cervera  
  Mare de la Núria Hombrabella.

  Rebin tots els seus familiars i amics el 
nostre més sentit condol. 

L’any 2022 es va celebrar el centena-
ri del naixement del mestre Manuel 
Oltra i Ferrer (1922-2015), qui va ser 

director musical de l’Esbart Montseny 
del Centre des del 1952 fins el 1968.
  L’obra del mestre Oltra és molt extensa 
i, segurament, poc coneguda. Per això 
i per celebrar el centenari Músics per 
la Cobla vol editar 3 CD amb músiques 
creades o instrumentades per Manuel 
Oltra. El primer d’aquests CD recull ins-
trumentacions seves de danses tradici-
onals. En el segon hi haurà músiques de 
concert, entre elles el Mortis Saltatio.
  L’Agrupament d’Esbarts Dansaires, en 
saber de l’edició d’aquests CD’s, va pro-
posar a Músics per la Cobla que, en la 
presentació dels mateixos, es ballessin 
algunes d’aquestes danses. I també el 
Mortis Saltatio (Dansa de la Mort).
  La Dansa de la Mort està molt lligada 
a l’Esbart Montseny, doncs fou escrita 

pel mestre Manuel Oltra i coreografiada 
per Francesc de B. Comes, director de 
l’Esbart, i Jaume Masjuan, director ar-
tístic, per commemorar els 10 anys de la 
fundació de l’Esbart l’any 1962. Només 
s’ha representat una segona vegada 25 
anys després, per commemorar el 35è 
aniversari de l’Esbart Montseny.
  El 21 de gener de 2023 vam poder gau-
dir de nou de la Dansa de la Mort, 60 
anys després de la seva estrena gràcies 
a la gran feina feta per en Josep Navar-
ro, ballador quan es va estrenar, que ha 
recuperat de la memòria la coreogra-
fia de La dansa de la mort. Amb ell ha 
treballat l’Anna Bigas de l’Esbart Cata-
là de Dansaires i dansaires de diversos 
esbarts: Esbart Olesà, Esbart Joventut 
Nostra, Esbart Sant Jordi de Barcelo-
na, Esbart Sarrià, Grup Mediterrània 
de Sant Cugat, Esbart Sant Martí de 
Barcelona, l’Esbart Rosa d’Abril de Cas-

tellterçol i Esbart Català de Dansaires a 
més de membres del Centre Moral. En 
la interpretació musical hi va haver una 
cobla ampliada formada per membres 
de Músics per la Cobla, dirigida per en 
Joan Gómez i Bernat Castillejo.
  A més de La dansa de la Mort es va in-
terpretar, amb instrumentació del mes-
tre Manuel Oltra: Ball de Valencians, di-
rigit per en Lluís Calduch, la Quadrilla de 
Granollers, dirigida per l’Ariadna Illa i la 
Julieta Torrents, el Ball Pla d’Alinyà, diri-
git per l’Anna Bigas i les Majorales d’Ull-
demolins dirigida per en Jordi Sucarrats.
  Va ser una vetllada única, amb un es-
pectacle únic que va interessar i molt  a 
tots els que, d’una manera o altre, han 
estat relacionats amb l’Esbart Mont-
seny i a tots aquells que els agrada la 
bona música i la bona dansa catalana.

Carles Masjuan

Manuel Oltra en el record
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En el marc de la celebració del centenari del naixement 
de Manel Oltra es va organitzar un acte en el que es va 
presentar un CD de Músics per la Cobla amb una recopila-
ció de músiques de les danses tradicionals arranjades pel 
mestre Manuel Oltra i Ferrer, danses que van ser alhora 
ballades per dansaires de diversos esbarts de Catalunya 
en un acte realment excepcional.  
  Reconegut amb el Premi Nacional de Música, el Premi 

Nacional de Cultura Popular i Tradicional i la Creu de Sant 
Jordi, Manuel Oltra fou professor de música al Conserva-
tori Superior de Música de Barcelona, compositor, especi-
alment de música coral i per a cobla i va estar molt lligat a 
diferents esbarts com a director musical, instrumentista i 
director de cobla. Volem recordar que el mestre Oltra va 
ser director musica de l’Esbart Montseny del Centre du-
rant la dècada dels 50 i principis dels 60 del segle passat. 
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L’Estat espanyol pot fer mans i mànigues per esclafar 
Catalunya tan com li vingui de gust perquè, passi el que 
passi, “la Fiscalia se lo afinará”. Hem constatat que, tot 

i complint tots els aspectes legals internacionals esmerçats 
en el Referèndum de l’1-O per declarar la independència de 
Catalunya, l’Estat va intentar esclafar-nos, i encara continua 
treballant perquè desapareguin del mapa tots els drets del 
poble català; drets històrics que, no només són d’ara, sinó 
que venen de lluny.
  L’Estat compta amb el Tribunal de Cuentas que es cuida de 
reclamar a molts ex-alts càrrecs de la Generalitat i a moltes 
altres persones que paguin, de les seves butxaques, gran di-
versitat de despeses que no els corresponen. L’ Estat utilitza 
els seus propis poders per anar contra Catalunya. I, en cas de 
litigi, “la Fiscalia se lo afinará”. Cal que nosaltres ho tinguem 
molt i molt present, particularment els nostres polítics.
  Creieu que l’Estat, amb la seva actitud tan antidemocràtica 
finalment aclarirà el tema del “Catalangate” que, des d’or-
ganismes dependents del propi Govern espanyol, ha estat 
espiant indecentment gran quantitat de persones des de la 
celebració del Referèndum de l’1O, com també el 9N que re-
centment s’ha descobert? Això difícilment s’aclarirà, perquè 
les clavegueres de l’Estat mai ho consentiran. I, finalment, si 
els convé, “la Fiscalia se lo afinará”.
  Molts dels jutges establerts a Catalunya, provinents de l’Es-
panya profunda -tot i estar treballant a Catalunya durant al-
guns anys- si algú exposa el seu dret a parlar català, diuen que 
no l’entenen i proposen un ajornament per demanar un tra-
ductor; llavors el judici es pot allargar alguns mesos. Creieu 
que tot un jutge, després d’anys d’estar treballant a Catalu-
nya i cobrant dels nostres impostos pot dir això? La interpre-
tació és la següent: o són uns ineptes o són uns anticatalans, 
per no dir uns altres adjectius més gruixuts. Al final sabeu què 
passarà? Que “la Fiscalia se lo afinará” i, la majoria dels judicis, 
continuaran fent-se en castellà.
  Com diu el cronista econòmic Francesc Cabana en diversos 
articles al diari El Punt Avui, Catalunya es troba despullada 
econòmicament. CaixaBank va emigrar a València i el Saba-
dell a Alacant, tot i que és constatable que aquests bancs es-
tan controlats des de “Madrit”. I les Caixes d’Estalvi, de llarga 

tradició a Catalunya, han desaparegut totes, engolides per la 
gran banca estatal. Darrerament, CaixaBank ha manifestat la 
seva voluntat de no retornar la seva seu a Catalunya; vergo-
nyós!!! És possible que també “la Fiscalia se lo afine? El Borbó 
Felip VI -digne successor de Felip V, l’artífex del 1714- se sap 
que va trucar personalment a Joan Oliu, president del Banc 
Sabadell, per demanar-li -o més ben dit per exigir-li- que tras-
lladés el domicili social del banc fora de Catalunya. Al Borbó 
no cal que “se lo afina la Fiscalia”. I a son pare, tampoc, com 
és ben evident.
  Si ens poséssim a parlar dels greuges que l’Estat infereix a la 
llengua catalana, no acabaríem mai, i si parlem de la famosa 
taula de diàleg veurem que no serveix per a res, considerant 
que els nostres polítics, els d’aquí, els catalans, no se’n sur-
ten ni amb l’amnistia, ni amb el dret a l’autodeterminació, ni 
amb el referèndum, ni amb el pacte fiscal, ni amb la immersió 
lingüística, ni amb res d’important. Quan, des del Govern es-
tatal van anunciar que no es publicarien les balances fiscals de 
les Comunitats Autònomes, amb la perversa finalitat que no 
se sàpiguen les diferències abismals -per damunt de tot con-
tra Catalunya- els nostres polítics independentistes què van 
aconseguir? Res de res, tot i tenint el 52 per cent de represen-
tació al Parlament de Catalunya.
  Alguns dels polítics independentistes i el propi govern de 
la Generalitat, no han assumit la responsabilitat de portar el 
poble català cap a la independència, d’acord al que es com-
prometien en els seus respectius programes electorals, ans 
al contrari, es comporten com a llepaires del govern estatal, 
i alguns encara ajuden, en les seves votacions en el Congreso 
de los Diputados, a aprovar lleis que, a la curta o a la llarga, 
aniran en contra de Catalunya i dels exiliats a l’estranger, com 
han fet darrerament. Es justifiquen dient que ara tot anirà mi-
llor que abans, tot el contrari del que diuen des de l’Estat.
  Què ens han de fer més des de l’Estat espanyol perquè els 
nostres polítics reaccionin per defensar els drets del poble ca-
talà?
  Amb aquesta tropa que hi ha ara, el que vulguin, perquè al 
final, la Fiscalia els ho afinarà.

Joan Giménez i Roger

“La Fiscalia nos lo afina“

NOMS PROPIS / CATALUNYA
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Dolors Not, 100 anys 
de vida i de Centre
El desembre passat la senyora Dolors Not, vidua del que fou president 
de l‘Entitat durant 27 anys, Joaquim Vlaseró, va complir 100 anys i el 
Centre va voler testimoniar-li el seu afecte i reconeixement en una vi-
sita a la seva llar. A la foto podem veure el president, Josep Maria Reca-
senss, el vicepresident Josep Navarro i la Mercè Masjuan envoltant la 
Dolors que llueix el ram de flors que se li va oferir. Moltes felicitats, 
senyora Dolors!
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Mentre escrivia aquest article (de reflexió), m’arriba 
la cruel notícia de les dues bessones de Sallent, de 
12 anys, que s’han llençat des d’un tercer pis. Corren 

totes les hipòtesis. Des de l’assetjament escolar (bullying), 
fins al rebuig per ser immigrants argentines (“sudaques” en 
un poble), passant per la transfòbia (atès que una d’elles -la 
que va morir- intentava un trànsit de gènere). Els mitjans de 
comunicació no saben com parlar d’ella pel que fa al seu gè-
nere, uns li diuen Alana, d’altres Ivan. L’altra germana, Leila, 
supervivent, ha deixat escrit que ella, com a bona germana 
bessona, es comprometia a “acompanyar-la fins al final”. El 
Departament d’Educació i l’Ajuntament es precipiten a asse-
gurar que no hi ha assetjament a l’Institut de Sallent. Poques 
hores després, amb les cartes que les bessones van deixar i 
amb la investigació dels Mossos, es descobreix tot el contrari. 
Tot un desori informatiu.
  Quan vaig començar a treballar de periodista, teníem com 
a norma no divulgar cap cas de suïcidi perquè ens deien que 
tota publicació incitava encara més a la pràctica d’aquesta 
conducta. Recordo que poblacions com Llinars o Vilafranca 
del Penedès tenien repetidament talls a les vies dels trens, 
però no en podíem dir les causes. Després, els Mossos ens van 
ensenyar a fer les notícies com els seus atestats, dient que tot 
que eren accidents. En el camp religiós, també estava molt 
mal vist i ningú pensava en el patiment que abans havia sofert 
aquella persona ni en el que patiria després la seva família, per 
això se’ls enterrava fora dels cementiris, en terreny no sagrat. 
Escriure ara sobre això, em costa molt! També penso que això 
no és un “tema” sinó que és una realitat que han viscut fa-
mílies molt pròximes a nosaltres, del nostre barri. La veritat, 
preferiria parlar d’una altra cosa.
  Però, d’altra banda, ara per ara, per poder-ho afrontar com 
cal, tots estem veient que se n’ha de parlar i molt més. I no es 
pot fer amb explicacions massa simplistes d’aquests proces-
sos conductuals atès que són molt complexos i hi intervenen 
múltiples factors. N’hem de parlar més!
  L’Institut Nacional d’Estadística (INE) va publicar el mes pas-
sat el seu informe anual “Estadístiques de defuncions segons 
causa de mort. Any 2021”. Segons les dades publicades, Es-
panya va superar la barrera dels 4.000 suïcidis anuals en la 
població general: el 2021 es van treure la vida 4.003 espanyols 
de totes les edats, un 1,6% més que el 2020. Tant és així que, 
el suïcidi ha esdevingut la principal causa de mort no natural 
a Espanya. A Catalunya, el suïcidi va augmentar un 3,6%, més 
del doble que la mitjana espanyola: es van treure la vida 576 
persones, 20 més que el 2020 (556). 
   Però ara ve la dada més rellevant: Els suïcidis de menors de 
15 anys han augmentat un 57%! Els experts no preveien un aug-
ment com aquest. Per tant ara, més que mai, hem de posar la 
salut mental en el centre de les polítiques sanitàries, educati-
ves i socials. La Generalitat ja ha editat una guia per abordar 
les conductes suïcides i les autolesions en escoles i instituts. 
Una realitat que afecta de ple als Departaments de Salut i 
d’Educació, als pares, però també -de retruc- a tots nosaltres. 

 Les 
causes 
i els 
motius 
de les 
a c t i -
t u d s 
s u ï c i -
des en 
la joventut són vàries. Primera, és la conseqüència del males-
tar que els joves senten davant les exigències i els desafia-
ments que els hi pot plantejar la vida que inicien i que, moltes 
vegades, els superen i els desborden. Segon, les tendències 
depressives per les poques expectatives de futur que tenen 
els adolescents i joves al seu davant. Ja no val preguntar-li a 
un nen: ¿Què vols ser quan siguis gran? Si no tenim res per a 
ell. Hauríem de mirar l’entorn present i de futur que la soci-
etat dels adults ofereix al jovent. Tercer, el món confús dels 
mòbils, les xarxes socials i la televisió que sovint els hi distor-
siona la diferenciació entre la ficció i la realitat. (És alarmant 
la iniciació precoç a la sexualitat a través de la pornografia). 
Quart, la pèrdua progressiva dels valors ètics, espirituals i de 
confiança en un món millor, produint-los un creixent males-
tar emocional. Cinquè, uns models de diversió juvenil bastant 
preocupants (els nivells d’alcohol, droga i sexe han pujat i 
s’han avançat). Les festes i les alegries duren molt poc, són 
efímeres, i -moltes vegades- després generen més tristeses i 
frustracions. I encara se n’hi podríem afegir moltes més.  
  D’altra banda, també cal mirar com es manifesten aquestes 
conductes en els joves. Això tampoc és gens fàcil. Algunes 
vegades s’intueixen, però moltes vegades també ens passen 
molt desapercebudes. Els experts ens aconsellen d’estar molt 
atents a qualsevol canvi conductual. Vigilar tant els engres-
caments desproporcionats com les davallades emocionals 
excessives. Però sobretot observar els replegaments i les in-
comunicacions, els aïllaments i tancaments, el portar una vida 
massa reservada o en un refugi massa intimista. Els humans 
som animals socials. Però la capacitat reflexiva del nostre 
pensament és tan forta que, fins i tot en moments de gran 
desànim, ens porta a contemplar l’autodestrucció com una 
solució possible i com l’ única manera d’assolir la pau interior. 
Dintre de tot el sistema animal, nosaltres hem fet una gravís-
sima mutació. Els animals encara conserven, per sobre de tot, 
el seu instint de supervivència. Nosaltres l’hem perdut perquè 
pensem. 
  No hem de culpabilitzar a cap sector professional o social. Ni 
a mestres ni a professors (que es veuen absolutament desbor-
dats a les aules), ni al personal sanitari ni els psicòlegs (quan 
la visita a un psicòleg infantil, a dins del sistema sanitari, és a 
dos mesos vista); ni als pares, mares, i familiars... però hem 
de posar més alertes i més alarmes per detectar precoçment, 
per poder seguir, acompanyar i aturar aquesta xacra social. Si 
no és així: Estem fracassant estrepitosament com a societat.  

Francesc Romeu 

Què podem fer 
amb el suïcidi?
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El dissabte 25 de febrer, es va dur a terme l’acte de col-
locació de la primera pedra de la nova Residència Pere 
Relats-2, que es va celebrar al carrer de La Llacuna, just al 

davant de l’emplaçament de la nova Residència, actualment 
en construcció. Aquest acte fou conduït per en Robert Edo, 
membre del Patronat, va comptar amb la presència de repre-
sentants del districte de Sant Martí, encapçalats pel Regidor, 
el senyor David Escudé, els representants del Patronat de la 
Fundació i de l’Associació Pere Relats.
  En els parlaments, jo mateix, com a president de l’Associ-
ació, vaig fer esment a la figura de Mossèn Pere Relats i als 
inicis del Grup de Vells i Malalts, a la seva evolució amb el 
pas dels anys, als pisos-llar que durant molts anys van aco-
llir a les persones grans del barri que hi eren atesos,  a l’es-
perit i al treball immens de les moltes persones que es van 
implicar en el projecte, animades per la iniciativa de Mossèn 
Pere. Na Montserrat Carrés, com a presidenta del Patronat, 
va fer esment al treball de la Fundació i a l’orientació envers 
les persones que hi són ateses, al projecte de construcció 
d’una segona Residència amb les seves característiques i al 
procés d’aquests darrers anys fins  aconseguir tirar endavant 
el projecte. També va agrair tots els esforços realitzats, tant 
per part d’Entitats per fer realitat aquest nou projecte, com 
a totes les persones que en el dia a dia fan del seu treball i la 
seva implicació amb Pere Relats, orientada al benestar dels 
Residents i assistents al Centre de dia. El Regidor del districte 

senyor David Escudé i la consellera senyora Imma Bajo, van 
fer esment al compromís de l’Administració en el projecte i 
van celebrar la nova iniciativa. A continuació, es va presen-
tar la caixa, decorada pels avis de l’actual Residència, on es 
van dipositar les portades dels diaris del dia, unes monedes 
de curs legal i el manifest de col·locació de la primera pedra, 
que va ser introduïda en un espai habilitat dins del recinte de 
la nova construcció.
  A l’acte hi van participar familiars de Mossèn Pere, les seves 
germanes i nebots. En finalitzar, el nebot de Mossèn Pere, en 
Vicenç Relats, va fer un parlament molt emotiu de la vida del 
Mossèn i de la seva tasca com a capellà en les diverses Par-
ròquies on havia estat destinat, vivències personals a nivell 
familiar i de tot el que va envoltar la seva iniciativa envers les 
persones grans. Va agrair que el seu projecte sigui avui una re-
alitat ben viva. Cal dir també que a l’acte hi va assistir un gran 
nombre de persones que per moltes raons estan  i/o han estat 
vinculades a Pere Relats en tots els seus àmbits. Podem es-
tar-ne satisfets perquè va ser un acte molt viscut i entranyable.
  Cal destacar que aquesta celebració s’emmarca dins dels ac-
tes commemoratius del 50è aniversari de la mort de Mossèn 
Pere Relats, el 8 d’agost de 1973, en un accident als Encan-
tats mentre acompanyava als participants d’un campament 
de l’Esplai.

Pere Clarós
President de l’Associació Pere Relats

Primera 
pedra de
la nova
residència 
Pere Relats

D’esquerra a dreta, el regidor David Escudé, 
Montserrat Carrés, presidenta de la Fundació Pere 

Relats, i Pere Clarós, president de
 l‘Associació Pere Relats
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Ha mort Jaume Sayrach, escriptor, capellà 
roig, un dels grans noms de la lluita antifran-
quista al país i fundador de la revista Grama.

Jaume Patrici Sayrach i Fatxó dels Xipres va morir el dia 1 
de gener de 2023 als 93 anys. Va ser un home polièdric i 
fecund, capellà roig, escriptor, polític d’esquerres, editor 

i defensor dels pobres. I, com a pobre, va voler morir en una 
senzilla habitació de les Germanetes dels Pobres de la plaça 
Tetuan on es va estar el darrer any de la seva vida. No va voler 
anar a la residència de capellans de Les Corts perquè va consi-
derar que era massa luxosa per a ell que, tot i procedir d’una 
família noble, va fer vot de pobresa.

  Era el petit de cinc germans que van quedar orfes de pare i 
de mare molt aviat. Quan va morir la mare, el Jaume tenia tres 
anys i vuit anys quan va morir el pare durant la Guerra Civil. 
La mare procedia de la petita noblesa rural i el pare era l’ar-
quitecte Manuel Sayrach i obra seva és el magnífic edifici de 
la Diagonal cantonada amb Enric Granados. En aquesta casa, 
confiscada durant la guerra, s’hi van poder quedar els nois 
amb l’àvia en la part de darrere d’un pis. Després del 1939, 
l’edifici se’l volia quedar Muñoz Ramonet, però finalment va 
ser retornat a la família.

  En Jaume va començar a estudiar medicina en el mateix curs 
que Jordi Pujol, amb qui va mantenir sempre el contacte. 
Però va deixar la carrera per fer-se capellà. El 1958 el Bisbat 
el va destinar a Vilafranca del Penedès on ja va revolucionar 
el carrincló butlletí de l’Acció Catòlica. El seu següent destí va 

ser el Poblenou on es va estar només dos anys, però ens va 
fer un bon regal: la revista 4 Cantons.

  A la tardor de 1963 se’n va anar a Roma per estudiar teologia 
i en tornar, el bisbe Modrego, que no li devia fer massa gràcia 
aquell capellà tan atípic i contrari a la jerarquia, el va enviar al 
barri del Fondo de Santa Coloma per fundar una nova parrò-
quia. I al 1969 va crear la revista Grama, que juntament amb 
4 Cantons, és un referent en les revistes de barri. Al 1979 va 
deixar de ser rector, però va continuar essent capellà sense 
sotana, i es va presentar en les llistes del PSUC que encapçala-
va el seu amic, el també capellà i comunista, Lluís Hernández. 
Des de la regidoria d’urbanisme, va posar en marxa el Pla Es-
tratègic de Santa Coloma. Al 1987, quan ja no era regidor, va 
impulsar el Centre de Normalització Lingüística L’Heura. Com 
a editor, va publicar quinze llibres i com a autor, en va escriure 
tretze. Va publicar articles a La Vanguardia i l’Avui. I fins als 
últims dies de la seva vida, va escriure un bloc que es diu Cre-
puscle i que encara es pot veure per Internet.

Sayrach i la premsa de barris
  La relació de Sayrach amb el món de la premsa, la premsa 
pobre, la defineix molt bé el periodista i historiador Jaume Fa-
bre: “Va ser un d’aquells capellans que, acabats de sortir del 
seminari i destinats a parròquies de pobles petits o de subur-
bis de ciutats grans, van fer possible l’existència d’una prem-
sa arrelada en la personalitat nacional de Catalunya i oberta a 
línies de pensament progressista”.

  El seu primer contacte amb la premsa va ser a Vilafranca del 
Penedès. El periodista vilafranquí Antoni Ribas recorda que 
en una entrevista al setmanari local Acción Católica va dir que 

Jaume Sayrach al Poblenou
Grup de capellans progressistes, 
seguidors de l‘esperit del Concili 
Vaticà II i vicaris al Poblenou en el 
comiat de Jaume-Patrici Sayrach, 
que marxava a estudiar a Roma. El 
1968 es va crear l‘equip de capellans 
del Poblenou. 
D‘esquerra a dreta:
Abelard Sayrach (1930-1976), vicari 
de la parròquia de Sant Francesc 
d‘Assís del 1962 al 1964.
Pere Relats (1934-1973) vicari coad-
jutor de la parròquia de Sant Bernat 
Calvó del 1961 al 1968 i des d‘aquest 
any fins el 1973 rector d‘aquesta 
parròquia.. 
A continuació, Jaume-Patrici Sayrach 
(1929-2023), vicari de la parròquia de 
Santa Maria del 1961 al 1963.
I Joan Soler (nascut el 1934), que va 
ser vicari de la parròquia de Santa 
Maria del Taulat, del 1963 al 1973 i 
rector de la mateixa parròquia del 
1973 al 1978. 
Fotografia del Fons Jaume-P. Sayrach.
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Ens trobareu al carrer 
Llull, número 200, 

entre Rambla 
del Poblenou i Marià Aguiló

SUPERMERCAT
www.bonpreu.cat

Patata, patata, patata, patatera...patata, patata, ei!

Diu la teoria de

aquesta revista havia de ser “la veu cristiana dels vilafranquins 
sobre els fets en els quals cal prendre posició”. I va impulsar 
la renovació de la publicació, va anar eliminant sermons i ho 
va convertir en un periòdic d’actualitat. Però no li va sortir de 
franc; la dreta més militant va aconseguir tancar la publicació.
De Vilafranca va anar al Poblenou on va crear 4 Cantons i de 
Poblenou a Santa Coloma de Gramenet on va fundar Grama.

  4 Cantons ha tingut tres vides: de 1963 a 1967; de 1973 al 1978 
i quatre mesos entre 1989 i 1990. La primera la va impulsar 
Sayrach que va escollir el nom de 4 Cantons perquè a més de 
ser un topònim del barri, volia dir obertura als quatre vents.
El primer número va sortir el 20 de juny de 1963 amb el logo 
dissenyat per Josep Maria Subirachs. Durant un temps, esta-
va a cavall entre un full dominical progressista i una revista 
de barri avant la lettre. Es va marcar dos trumfos ciutadans 
i periodístics importants: va organitzar el primer festival de 
Raimon en solitari i va ser un dels principals ariets contra el 
Pla de la Ribera. Va ser una bona pedrera de periodistes com 
després ho va ser també Grama i s’hi van formar alguns dels 
informadors que als anys setanta i vuitanta van donar la veu 
als barris i van denunciar la corrupció municipal.

  En els primers números de 4 Cantons dominava el castellà, 
menys les peces que signava Abelard Sayrach, germà del Jau-
me, que era el vicari de la parròquia de Sant Francesc d’As-
sís. En Jaume dirigia, però signava poc. En el número dos, va 
publicar una refl exió sobre el món dels vells i en el cinquè, 
un reportatge sobre la festa major de Vilafranca, el seu destí 
anterior. De fet, la relació entre el Poblenou i Vilafranca es va 
concretar amb un seguit de colònies i intercanvis entre els jo-
ves de les dues localitats. Però Sayrach es va acomiadar de 4 
Cantons i del Poblenou tres mesos després de sortir la revista 

que va publicar una nota dient que el vicari havia marxat a 
Roma a estudiar teologia. Nou mesos després, el 20 de juny 
de 1964, coincidint amb el primer aniversari de la publicació, 
va escriure una primera i última a crònica des de la ciutat eter-
na informant que ja havia acabat els estudis. Tanmateix  ja no 
va tornar al Poblenou. El setembre d’aquell mateix any, va 
marxar de la parròquia de Sant Francesc el seu germà Abe-
lard. Els dos germans estaven molt units, però Abelard era un 
home més proper i gens dur.

  Josep Maria Huertas que va ser l’impulsor i director de facto 
de la segona etapa de 4 Cantons, va escriure al 2001 a la revista 
Icària com era de difícil tirar endavant una publicació com la 
que era 4 Cantons de la primera època. “Cal tenir present que, 
durant el franquisme, publicar una revista requeria una sèrie 
de permisos difícils d’aconseguir. Pel concordat de la Santa 
Seu amb l’Estat espanyol, l’Església podia promoure les seves 
pròpies publicacions amb fi nalitats evangelitzadores. Algunes 
d’aquestes revistes van esdevenir autèntiques plataformes 
d’informació que anaven més enllà de la fi nalitat tolerada i van 
ensopegar amb els ulls vigilants de la censura, que funcionava 
dins del Ministeri d’Informació i Turisme”. La segona etapa de 
la revista, en la que el director legal era el vicari Joan Soler, 
també va patir ensurts, censura i un autosegrest. Quan l’estiu 
de 1975 els militars van fer empresonar Huertas, la redacció va 
tirar endavant un número extraordinari en què van escriure 
periodistes de tota la ciutat que en aquells moments no signa-
ven en els seus mitjans com a mesura de protesta. El número 
va quedar molt bé, però el règim no gens i els advocats que 
portaven la defensa d’en Huertas van recomanar que no el 
poséssim en circulació per evitar mals majors. I vam cremar 
quasi tota l’edició al pati de l’autora d’aquest article.

Maria Favà

Records del bisbe 
Joan Enric Vives
El Jaume Patrici Sayrach que jo vaig conèixer 
d’adolescent era el Vicari airós de Sta. Ma-
ria del Taulat. Va venir a suplir Mn. Leandre 
Gassó, un Vicari amb molta fama. Mn. Jaume 
fou un contrast. Res de Cursets de Cristiandat 

ni “de colores”. No crec que s’entengués massa 
amb Mn. Playà, però es van respectar molt mútua-
ment. Ell estrenava un catolicisme conciliar, social, 
compromès. Intel·lectualment radical. Escrivia bé, i 
promovia l’escriptura i el periodisme de barris, que 
toqués la realitat més punyent d’aquells temps de 
penúria i d’injustícies per causa de la corrupció.  
       
    Joan Enric Vives
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VIDA CREIXENT: POSEM VIDA ALS ANYS
Un grup de socis i simpatitzants del Centre ens trobem el tercer dimarts de cada mes a tres quarts de cinc de la

tarda per tal de compartir les nostres vivències en un clima d’amistat.

TOTS HI SOU CONVIDATS

Diu la teoria de l’evolució que venim del 
mico. Hi ha qui nega de manera vehement 
aquesta teoria, titllant-la d’aberrant i de-

fensen categòricament que la humanitat ve de 
la patata. Afirmen que les patates velles s’arru-
guen de pell,  igual que tot “quisqui” quan es 
torna vell. Defensen també, el col·lectiu en qües-
tió, que de patates n’hi ha de grillades, igual que 
les persones, ho estem a vegades (aquest punt 
es sosté per ell mateix, ja que només cal fer un 
parell de ramblejades amunt i avall per trobar 
clares evidències d’aquesta afirmació). Remar-
quen, que el tema de la patata és un tema molt 
pelut, que allò d’Adam i Eva era una enredada, 
que es veu que no era una poma, que era una pa-
tata!!!!. I fins i tot, que quan ens morim ens dirà 
el Mossèn “ in fècula feculorum, Amén!!!!

  Total, que la patata, originària d’Amèrica (Perú), 
és entre els tres aliments més consumits al planeta, després 
de l’arròs i els cereals. Durant segles, ha resultat l’aliment 
principal de moltes persones i la seva aportació d’hidrats de 
carboni, el fa un aliment extraordinari. Per exemple, només 
a la regió de Cusco al Perú, i a més de tres mil metres d’al-
çada, hi ha més de vuit-centes varietats de “papas” natives 
conreades. Fa més de deu mil anys que les cultiven. A casa 
nostra, a Europa, va ser introduïda pels espanyols que venien 
d’Amèrica cap al 1556, i com a dada curiosa, qui la va popula-
ritzar a França, cap a finals del segle divuit, fou el farmacèutic 
i gastrònom François Parmentier. D’aquest tubercle, se n’ela-
bora fins i tot una beguda de molt alta graduació alcohòlica: 
el Vodka.
  
  Fàcil de cuinar i de menjar, és difícil recomanar una prepara-
ció que us sembli original i curiosa. Tots tenim al cap alguna 
recepta on la “papa” és o acompanya una elaboració culinà-
ria elemental o d’alt valor gastronòmic
Aquí va una recepta fàcil de preparar. Les patates hasselback, 
amb el seu peculiar tall en forma d‘acordió, són un acompa-
nyament que eleva el nivell de qualsevol plat de carn o peix, 
i poden convertir-se en un plat complert si les farcim. No són 
difícils de preparar, l‘única dificultat és el tall. Per fer-lo, la ma-
nera més senzilla és posar la patata sobre un recipient còncau 
de manera que el ganivet no arribi fins a baix quan fem el tall. 
  
  Si la patata és grossa, podem posar dos bastonets xinesos a 

banda i banda de la patata o travessar-la per la base amb una 
broqueta, de manera que ens impediran també tallar fins a 
baix. Només necessitem patates mitjanes tipus mona lisa o 
kennebec, all, mantega, herbes (farigola, orenga...) sal i pe-
bre. Rentem les patates i les tallem amb la seva pell a mig 
centímetre de gruix . Pelem i tallem els alls a làmines fines i els 
repartim dins dels talls de les patates. 

  Les posem en una safata per anar al forn, les salpebrem, 
hi posem les herbes per sobre i un dau de mantega. Cap al 
forn, prèviament escalfat a 200º, durant uns 35-40 minuts, 
o fins que les patates estiguin toves i daurades. Si el volem 
convertir en un plat complert, podem posar entre les làmines 
sobrassada, tomàquet, formatge blau, botifarra negra, pernil 
o cansalada. Raig d’oli abans de servir i ja ho tenim. Per fer 
baixar les nostres amigues cap avall, què millor que un vinet 
blanc una mica consistent, sobretot si les farcim d’algun greix 
com la sobrassada o la cansalada. Tasteu-les, si voleu, amb 
un vi del celler Trossos del Priorat. És un vi blanc amb les va-
rietats de garnatxa blanca i macabeu i ha reposat cinc mesos 
abans d’embotellar. Màgia pura. Un gran vi blanc de la terra.
  I ara em ve al cap la cançó.... “patata, patata, patata, patate-
ra...patata, patata, ei!”...en fi, us deixo que tots plegats tenim 
prou feina.
  Salut, amistat i vins amb ànima.

Salvador Montoya Viñas

Patata, patata, patata, 
patatera... patata, patata, ei! 



I A L ‘ESTIU ELS CASALS ! 
CASAL DE TEATRE MUSICAL

del 26 de juny al 28 de juliol, de 9 a 13.30h
(servei d‛acollida de 8:30 a 9 i de 13:30 a 14h)

Amb classes a l‘escenari!

TALLER D‛ESTIU DE DIBUIX I PINTURA
del 26 de juny al 14 de juliol, de 9 a 13.30h

(servei d‛acollida de 8:30 a 9 i de 13:30 a 14h)

CURS INTENSIU DE DANSA
del 26 al 30 de juny, de 9.30 a 13 h

Dansa clàssica i contemporània, tècnica de puntes... 
i preparació d‘un espectacle!






